




FAIPARI TUDOMÁNYOS EGYESÜLET, MINT A MTESZ TAGEGYESÜLETÉNEK LAPJA

ELNÖKSÉGI ÜLÉS GYŐRBEN
1989. november 21-én tartotta Egyesületünk éves Elnökségi ülését. Az ülésen az elnökség tagjai 

mellett részt vettek Szabó Sándorné a megyei MTESZ ügyvezető titkára, valamint a győri FATE 
csoportot képviselő üzemek képviselői.

Az Elnökségi ülést Kara Tibor elnök nyitotta meg, üdvözölte a megjelenteket, majd kitért arra, hogy 
25 évvel ezelőtt volt választmányi ülés Győrben és ezen évfordulóra emlékezve vállalta Egyesületünk 
győri csoportja, hogy ismét házigazdája lesz ennek az Elnökségi ülésnek is.

Az elnöki megnyitó keretében megemlékezett az elmúlt év során elhunyt tagjainkról, köztük is az 
Egyesület vezetésében jelentős szerepet betöltő Bódogh Istvánról, dr. Szabó Károlyról, Szabó Lajosról 
és dr. Gunda Mihályről.

Ezután ismertette a meghívóban szereplő napirendi pontokat, mely szerint az elnöki megnyitó után 
a FATE győri szervezetének elnöke üdvözli a megjelenteket és a győri szervezetet alkotó üzemek 
rövid bemutatása következik. Ezt követően kerül sor a főtitkári beszámolóra, majd a XII. Tisztújító 
közgyűlés összehívásával kapcsolatos kérdésekre. Befejezésül a társadalmi munka anyagi, erkölcsi 
elismerésére, kitüntetések átadására kerül sor.

Az elnökségi ülés résztvevői a napirendi pontot elfogadták. Az elnöki megnyitó után Simon Zoltán 
a CARDO Bútorgyár igazgatója, a győri csoport elnöke üdvözölte a megjelenteket. Üdvözlő szavai 
után megindokolta, hogy miért éppen most került sor az Elnökségi ülés megrendezésére Győr városában. 
Visszaidézett a Faipar 1963. márciusi, illetve az 1964. júliusi számaiból, mely szerint 1963-ban határozta 
el a FATE vezetősége a FAIPAR FEJLESZTÉSÉÉRT emlékérem alapítását és ezt első alkalommal 
1964. április 11-én Győrben adták át Bódogh Istvánnak, Fáy Mihálynak és Litomereczky Józsefnek. 
Azóta 25 alkalommal adták át ezt a kitüntetést az arra érdemeseknek és mint az elnöki beszámolóban 
hallottuk ma ismét sor kerül ezen kitüntetések átadására.

A győri FATE-csoportnak kb. 60 fő aktív tagja van, akik a következő üzemekben dolgozó műszakiak
ból tevődnek össze:
— Győr megyei Állami Építőipari Vállalat;
— FŐNIX Faipari Kisszövetkezet;
— Győri ÁFÉSZ Cédrus Asztalos Üzeme;
— Faipari Ipari Tanuló Intézet;
— Rába Vagon- és Gépgyár; valamint a
— CARDO Bútorgyár.

Ahhoz, hogy a résztvevők jobban megismerjék a győri szervezetet a jelenlévő vállalati képviselők 
röviden bemutatják vállalatukat:
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Helyreigazítás
A FAIPAR 1990/2. számában „Elnökségi ülés Győrben” című cikkünkben 

a Győri ÁFÉSZ Cédrus Asztalos Üzem éves termelési értéke tévesen jelent 
meg. A helyes éves termelési érték 250 millió Ft.
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Sebestyén József a GYÁÉV Fa- és Üvegipari 
Gyáregység vezetője elmondta, hogy vállalata 
az ország egyik legnagyobb építőipari egysége.

A vállalat országos, sőt külföldi hírnevet is 
szerzett munkáival. Jelenleg is építünk NSZK-ban, 
de meghatározó a hazai teljesítés, mely a megyén 
kívül Budapest— Szentendre— Veszprém területé
re terjed ki.

Az igények mennyiségi és minőségi növekedése 
alapján fejlesztettük az épületasztalosipari üze
münket. Az 1978-ban még csak 7 milliót termelő 
üzem napjainkban 120 milliós termelési értéket 
állít elő.

Kifejlesztésre kerültek egyedi beépített búto
rok, a típustól eltérő hőszigetelt üvegezésű ab
lakok és szakipari falak gyártása.

A hőszigetelt üveggyártás is a Gyáregység 
Üveges Üzemében történik. A minősített hőszige
telt ablakgyártás technológiája rugalmasan al
kalmazkodik az egyedi méretekhez, a tervezői 
elképzelésekhez. így üvegosztós, íves, kör alakú 
hőszigetelt ablakok készítésére is alkalmas az 
Asztalos és Üveges Üzem. Korszerű termékein
ket nemcsak vállalatunk építésein használjuk fel, 
hanem több építőipari vállalat részére is szállí
tunk beépített bútorokat, ablakokat, szakipari 
falakat, egyebeket.

A Nívódíjat elnyert épületeken, de nagyon sok 
más helyen is látható Győr faiparát öregbítő 
épületasztalosipari tevékenység.
Selyem Sándor a FŐNIX Faipari Kisszövetkezet 
elnöke elmondja, hogy szövetkezetük elsősorban 
egyedi kivitelezéssel foglalkozik. Szövetkezetük 
taglétszáma 70 fő, melyből 63 fő közvetlen 
termelő. Éves termelési értékük 35 millió Ft.

Jelentősebb munkáik voltak: a Győri Színház 

—  a Kodály ház — , különböző bankok és intéz
mények berendezései.

Az elmúlt időszakban kb. 15 millió Ft-ot for
dítottak beruházásra, annak -ellenére, hogy ők 
mint egyedi terméket gyártó kisszövetkezet első
sorban univerzális gépeket, kisgépeket használ
nak. A szövetkezet tagjainak átlag életkora 
35 év.
Pomogács Béla a Győri ÁFÉSZ Cédrus Asztalos 
Üzeme vezetője ismerteti tevékenységüket. El
mondja, hogy az ÁFÉSZ 5 évvel ezelőtt vásárolta 
meg egy régi szövetkezet üzemépületét, melyben 
elkezdték alaptevékenységüket. Jelenleg 5 telep
helyen 150 fős létszámmal kb. 50 millió Ft éves 
termelési értéket hoznak létre. A profiljuk 50%-a 
kárpitos, 50%-a korpuszbútor. Miután egy-egy 
telepen 25— 35 fő dolgozik, így ezek a kislétszámú 
üzemek rugalmasan tudnak a piac igényeihez 
alkalmazkodni.
Simon Zoltán a CARDO Bútorgyár igazgatója 
mutatja be vállalatát. A CARDO Bútorgyár 
Magyarország egyik legrégibb bútorgyára, 73 
évvel ezelőtt alapították. Jelenleg 450 fő össz- 
dolgozóval 500 millió F t értéket állítanak elő, 
melynek 70%-a korpusz 30%-a kárpitos bútor.

Termelésükből mintegy 10% tőkés és 10% 
szocialista exportra kerül. Választékuk elég széles 
mind a szekrénysorokból, mind a kárpitos fekvő
bútorokból olcsóbb árfekvésű és igényes termék is 
megtalálható. Az elmúlt években jelentős techno
lógiai fejlesztést hajtottak végre, így pl. az új 
lapmegmunkáló-gépsoron az eddigi szögletes ter
mékek mellett úgynevezett softforming eljárással 
legömbölyített és profilozott élű alkatrészeket is 
tudnak előállítani. Jelenleg is folyik a technoló
giai fejlesztés, amely a jövő év végére fejeződik 
be.

Kara Tibor megköszönte a négy győri vállalat képviselőjének az üzemükről adott tájékoztatókat, és fel
kérte Dr. Dalocsa Gábort a főtitkári beszámoló megtartására.

A következőkben teljes terjedelmében ismertetjük a főtitkári beszámolót, a hozzászólásokat, az 
Elnökség határozatát, valamint az egyesületi munkában kiemelkedő tevékenységért kitüntetett tag- 
társaink névsorát.



Múltunk és jelenünk értékeinek megbecsüléséért, jövőnk 
biztosításáértD r. D a l o c s a  G á b o r
BevezetésPolitikailag és gazdaságilag forrongó korunkban a társadalmi kihívások különböző hatásokat gyakorolnak az egyénre, a közönségekre, nem utolsósorban a társadalmi tevékenységre. Ezek a kihívások kényszerítő erővel hatnak az eddig végzett munkánk kritikus felülvizsgálatára és értékelésére, továbbá a jelen állapot áttekintésére, valamint a jövő feladatainak újrafogalmazására. Az egyesületbe tömörült tagság egyre nagyobb erőfeszítések árán tud csak megfelelni az elvárásoknak, és egyidejűleg a -korábbi gyakorlatot nehezen tud

ja maradéktalanul elfogadni. A  feszültségek tehát az egyesületen belül is jelen vannak, melyet csak súlyosbít a társadalomban is jelenlévő nagyfokú politikai bizonytalanság. Szükségesnek látjuk ezért a lehetséges konfliktusokra azok megoldási módozataira, majd azok együttes hatásainak az egyesület jövőbeni munkájára gyakorolható befolyásaira felhívni a figyelmet. Erőnkhöz képest azt is felvállaljuk, hogy a tagságunknak megadjuk azt a meggyőző hitet, mely biztosíték lehet jövőbeni céljaink eléréséhez. Tesszük mindezt azért, hogy majdan a vezetőséget újító közgyűlés elé terjeszthessük azokat a lehetőségeket és korlátokat, melyek34 ★ F A I P A R



között a tevékenységet folytatni szükséges, hogy a választott vezetőség és tagság egyaránt lássa a széthullás veszélyének valóságát, továbbá ez utóbbi megelőzésének jelentőségét. A mai beszámolóm vezérfonalát és eszmei tartalmát a legnagyobb drámaírótól, Shakespeare-től kölcsönöztem:„Nehéz idő sújt: itt engedni kell.És mondanunk, mi fáj, nem ami illik.”(Shakespeare)
I. Múltunk és jelenünk értékeléseAmikor csaknem negyven évvel ezelőtt egyesületünk megalakult, a faipari szakemberek olyan társadalmi célok megvalósítására vállalkoztak, amelyek méltán váltottak ki elismerést. Faipari műszaki értelmiséget nevelni, faipart fejleszteni, a termelőüzemekben a mindenkori korszerű technika és technológia alkalmazását elsajátítani, a faipar szakirodalmát megteremteni, ezek voltak a célok. Ezek után ragyogó, eredményekben gazdag, feledhetetlen évek következtek a fafeldogozó iparban; megindult a gyors műszaki fejlődés, megvalósult a szakmérnökképzés, korszerű üzemek sora biztosította a növekvő igényekhez a termelést. Az egyesületünkbe tömörült tagság munkája ez idő tájt minden eredményben érezhető volt.A  mozgatóerő ezekben az években mindenekelőtt a társadalomért végzett önzetlen munkába vetett hit, a társadalmi összefogás eredményeképpen létrejött termelési eredmények, az egyes tagok sikerélménye voltak. Sajnos, mindez ma már a múlté. Napjainkban egyre kevesebben vállalkoznak a társadalmi munka nem felemelő végzésére, és az egyre inkább megnyilvánuló elértéktelenedésének az elviselésére. Ezt bizonyítja a taglétszámunk alakulásának számadatai. Amíg az 1960-as évek fénykorában a taglétszámunk mintegy 3500 fő volt, napjainkra ez a szám kétezer alá csökkent.Egyesületünk közel negyvenéves múltjára visz- szatekintve az önkéntelenül felmerülő legfontosabb kérdések: milyen ma egyesületünk helyzete, mi a társadalmi munka belső tartalma és értelme, mi a konkrét célkitűzése, végül van-e jövője?Egyesületünk helyzetének megítéléséhez több tényező együttes figyelembe vétele szükséges. Ha a szervezettség és az irányítás oldaláról nézzük a problémát, úgy azt kell megállapítanunk, a legtöbb téren jelentős visszaesést tapasztalunk. Gazdálkodási oldalról viszont mindeddig sikerült megőrizni az eredményességet, így a tevékenységünk anyagi alapjai biztosítva voltak.A másik kérdés már nem válaszolható meg a hazai politikai-gazdasági viszonyokból kiszakítva, s így annak minden ellentmondása munkánk tartalmában — gyakran értékében — visszatükröződik. A társadalmi munka anyagi-erkölcsi leértékelődése, a közösségi feladatokkal szembeni érdektelenség nem kíméli az egyesületünket sem. A társadalmi munka tartalma elvesztette vonzerejét, s napjainkban tagságunk többsége a létfenntartási alapjainak megteremtésére koncentrál.Ami a konkrét célkitűzéseinket illeti, az a prog

ramnyilatkozatból és az alapszabályból egyértelműen kiderül, hogy változatlanul a fafeldolgozóipar műszaki fejlesztésére, a tagság szakismeretének növelésére irányul. Nehéz gondokkal birkózó társadalmunkban egyrészt a gyors változások, másrészt a gazdasági helyzet — ezzel összefüggésben az egyesületünk működtetéséhez biztosító anyagi alapok egyre nehezebb előteremtése igen sok gondot okoz a vezetésnek. Ez az utóbbi években megmutatkozott az egyes szervezeti egységek anyagi ellátottságában és a felhasználás belső aránytalanságában is. Ez nem csak azt jelzi, hogy minden vonalon takarékoskodni kellett, hanem azt is, hogy a tevékenységünket egyes területeken korlátozni is kénytelenek voltunk.Őszintén kell szólni arról is, hogy az a kohéziós erő, amely egyesületünk tagságát a közel négy évtized alatt összetartotta, az utóbbi években — a gazdasági és társadalmi hatások miatt — egyre jobban veszített erejéből. Ez kettős gonddal járt: az egyik, a legutóbbi tisztségújító közgyűlésünk óta a taglétszám közel 500 fős csökkenésével, a másik a társadalmi munka iránti érdeklődés jelentős lanyhulásával, a tagság befelé fordulásával. Ez a folyamat napjainkban is folytatódik, és félő, hogy egyre több olyan következményt kell kivédeni, amely a politikai életben lejátszódó folyamatok hatása miatt a szakmai érdekellentétek kiéleződéséhez is elvezet. Feszültségek jelentek meg a területi csoportjaink és a központi irányítás között is. Ezek mindeddig csak gazdasági jellegű érdekellentéteket hoztak felszínre, de az az érzésünk, hogy ha időben nem teszünk hathatós intézkedéseket a megoldásukra, tartalmi és szervezeti vonalon is megjelennek, s ez az erőink szétforgácso- lásához vezethetnek. Ez semmiképpen nem volna célravezető, ezért keresni kell azokat a kompromisszumos megoldásokat, melyek az egységet továbbra is biztosítják. S már itt is kell szólni az egyre szélesebb körben terjedő mérnökkamarák szervezésének kérdéseiről is. Egyesületen belül vannak-e és szükségesek-e kamara szervezésére irányuló törekvések és elgondolások? A  végrehajtó bizottság ilyen irányú kérdésekkel nem foglalkozik és nem is támogatna egy egyesületen belüli mérnökkamara létrehozását. Ez csak az élesedő ellentéteket és megosztottságot fokozná akkor, amikor éppen az ellenkezőjére van szükség. Ha ugyanis az érdekfeltárást, az érdekképviseletet és érdekvédelmet az egyesület kereteiben az eddiginél fokozottabb mértékben állítjuk tevékenységünk középpontjába, akkor a jövőbeni követelményeknek meg tudunk felelni. Ha pedig nem ezt tesszük, úgy nem vagyunk alkalmasak a fafeldolgozóipar műszaki értelmisége — más szóval az egyesület tagsága — bizalmára. Ezt a választott vezetőségeknek és testületeknek egészen világosan kell látniuk, így a bizalom kiérdemléséért az eddiginél nagyobb erőfeszítéseket kell tenniük. Ugyancsak fel kell újítani a szakmai információ tartalmi és zártsági területén tapasztalható gátló tényezők vizsgálatát, a szakképzéssel való intenzívebb foglalkozást. Fokozni kell a kitekintést a szakterület tudományos-műszaki fejlődésére a fejlett iparral rendelkező országok vonatkozásában, a szak-F A I  P A R  *  35



mai turizmus és a nemzetközi konferenciákon való részvétel és azok szervezésén keresztül.Feltételezzük, hogy a tisztújító területi vezetőségválasztások és a X II. közgyűlés eredményeképpen tagságunk odaadó kiapadhatatlan energiája is megújul, és újabb évekre fáradhatatlan akaraterőt ad a társadalmi elkötelezettségre és a munkavégzésre, valamint az egyéni önmegvalósítás mind teljesebb, az egyesület keretei között történő kibontakozásához.
II. Az 1989. évi tevékenységünk eredményeirőlAz egyesület szervezeti egységei által készített 1989. évi munkatervek olyan célok elérését tűzték a tagság elé, melyek valós anyagi-szellemi értékek létrehozására irányulnak és egyidejűleg hozzájárulnak a fafeldolgozó ipari műszaki-gazdasági fejlődéshez és segítik a tagság igényeinek kielégítését. Több mint száz rendezvénnyel, 17 tanfolyam szervezésével segítjük az információ áramlását. Kül- és belföldi tanulmányutak száma meghaladja a félszázat, a helyi előadásokból pedig több mint 70 van előirányozva.A  tervben szereplő feladatok — ha nem is mindig tervszerűen — végrehajtása folyamatban van, s év végi teljesítésüket mintegy 80%-ban prognosztizálhatjuk. A  még rendelkezésre álló időt terven kívüli munkáknál hasznosítjuk, összességében megállapítható, hogy a munkatervbe olyan feladatok kerültek előirányzatra, melyek az egyesületi célok megvalósítását segítik elő és hozzájárulnak a bevételi előirányzat megvalósításához.Az egyes szervezeti egységekben végrehajtott tevékenységekről — a teljesség igénye nélkül — a következőkben adunk tájékoztatást.Az operatív irányítást ellátó végrehajtó bizott
ság havonta ülésezik, ahol a működéshez szükséges fontosabb döntéseket testületileg hozza, illetve az egyesületi munkáról az információcserét biztosítja. Többek között foglalkozott a végrehajtó bizottság az 1989. évi munkatervekkel és az 1988. évi gazdálkodással összefüggő kérdésekkel. Áttekintette az egyesület munkájával összefüggő és a titkárság munkáját tartalmazó szabályzatokat. Végezte azon koordinációs munkát, mely az egyesület és a MTESZ együttműködése között került napirendre. A  végrehajtó bizottság tagjai képviselték az egyesületet különböző bizottságokban és munkacsoportokban. Részt vettünk a „Magyarok szerepe a világ természettudományos és műszaki haladásában” с. II. tudományos találkozón, önkritikusan kell elismerni, hogy ennek jelentőségét előzetesen nem ismertük fel teljes mélységében. így az erdészet és faipar szekcióban előadást nem tartottunk, holott az ott szerzett tapasztalatunk azt mutatja, hogy színvonalas beszámolóval tudtunk volna hozzájárulni a hazai fafeldolgozó ipar műszaki haladásának a világ előtt történő bemutatásához. Ezt felismerve úgy véljük, hogy a III. találkozón mindenképpen részt kell vennünk, és a kapcsolatokat ezen keresztül is erősíteni szükséges. A  kormánytól kapott felhatalmazás alapján folytattuk a szakértői engedélyek kiadását, mely a személyi jövedelemadó mérséklését teszi 

lehetővé. 1989-ben eddig 14 esetben éltünk ezen jogunkkal, a szakértő tevékenység pedig 6 alkalommal növelte egyesületünk bevételét.Külön is ki szeretném emelni, hogy egyesületünk a külföldi szakemberek részére szervezett magyarországi tanulmányútjain 170 fő vett részt Ausztriából, NSZK-ból, Svájcból és Svédországból.Mindazoknak, akik ebben a munkában segítettek, ezúton is köszönetünket fejezzük ki.Az állandó bizottságaink is terv szerint végezték munkájukat. A  műszaki és környezetvédelmi bi
zottság 5 napos szárítókezelői tanfolyamot rendezett Baján, 29 résztvevővel. Részt vettek különböző szakértői munka kidolgozásában.Az ipargazdasági bizottság ez évben publikálta a már hosszabb ideje vizsgált „Műszaki értelmiség helyzete a faiparban” c. témáról készült tanulmányt, melynek megállapításai igen figyelemre méltóak. Foglalkoztak napjaink olyan fontos kérdésével, mint a lízingelés helyzete és gyakorlata. Behatóan vitatták meg a fa- és bútoripar helyzetének javítására összeállított OMFB-tanulmányt, és annak kiegészítésére hasznos észrevételeket tettek.Az oktatási bizottság a szakmai ismeretanyag folyamatos figyelése és korszerűsítési javaslatok vizsgálata mellett kiemelkedően foglalkozott a felsőoktatás és továbbképzés tanterveivel és az ebből adódó egyesületi feladatokkal. A  tárgyban készített anyaguk — mint már annyiszor — társadalmi úton járul hozzá a faipari mérnökképzés színvonalának további emeléséhez. Folytatták a technikusképzés társadalmi úton történő patroná- lását és oktatási kérdésekben a főhatóságokkal való kapcsolattartást.A  FAIPAR c. szaklapunk kiadása körül — annak ellenére, hogy a szerkesztőbizottság munkáját eredményesen látja el — szaporodtak a nehézségek. Az előállítási költségek állandó növekedése mellett már ez évben kénytelenek voltunk a lap árát felemelni, míg a másik oldalon az értékarányos és naprakész információk biztosítása terén jelentős — mindenekelőtt időbeni megjelenéssel összefüggő — hiányosságokat tapasztaltunk.A  jövőbeni kiadás lehetőségének kérdésében a közgyűlésnek kell állást foglalnia.Évek óta a társadalmi munka lehetőségét és szépségét a Senior Klub  tagjai veszik igénybe, illetve élvezik. Színvonalas összejöveteleket szerveznek, ahol élményt adó társadalmi életet élnek. Figyelemre méltó az az érdeklődés, amelyet az üzemlátogatásaik során a korszerű technika és technológia iránt mutatnak és tanácsaikkal igyekeznek a fiatalabb szakembereket segíteni nevelni. Elmondható, hogy a klubban a legelmélyültebben ápolják a közösségi szellemet és segítik az információ áramlását.
Szakosztályainkban is jelentős munkavégzés történt.
A  fűrész- lemezipari szakosztály Budapesten tartotta országos rendezvényét „A  furnér- és lemezipar nemzetközi és hazai helyzete, az iparágban folyamatban lévő jelentős szerkezetátalakító fejlesztések tapasztalatai” témakörben.Nagy érdeklődés mellett számos előadás hang-36 ★ F A I P A R



zott el a kutatóintézet, az egyetem és az erdő
gazdaságok részéről, elősegítve ezzel a kölcsönös 
informálódást. Megszervezte és lebonyolította az 
immár hagyományossá vált favágók versenyét.

A bútoripari szakosztály szervezésében a követ
kező témakörökben hangzottak el előadások: 
— formatervezők jelenlegi helyzete a bútoripar

ban;
— a bútoripar fejlesztésének jelenlegi tendenciái; 
— IKEA áruházi rendszer ismertetése és a belföl

di termeltetés lehetőségei.
Valamennyi rendezvényt igen széles érdeklődés kí
sérte.

Az épületasztalos-ipari szakosztály a kémikusok 
egyesületével közösen tartott rendezvényt az „UV- 
sugárzásra keményedő faipari lakkok felhasználá
sa és alkalmazásának lehetőségei” témában.

Több területi szervezet jelezte, hogy munkaterv 
szerint előadást, klubnapot, szakmai tapasztalat
cserét rendezett, melyekről szaklapunkban —  ha 
késve is — , hírt adtunk. Néhány területi szerve
zetről itt is adunk rövid tájékoztatót.

Győri szervezet szervezésében a résztvevőktől 
beszámolót hallgattak meg a kölni bútorkiállítás
ról és az ott szerzett tapasztalatokról.

Előadást rendeztek a „Hőszigetelt üvegezésű ab
lakok gyártása” címmel a GYÁÉV-vel közös szer
vezésben, mely az új technológiával való ismerke
dést szolgálta.

Soproni szervezet a korábbi gyengélkedés után 
erőteljes tevékenységbe kezdett. A szervezeti ügye
ik rendezése mellett —  ahol felelősöket jelöltek 
ki — foglalkoztak az egyetem fiatal hallgatóival, 
tanulmányutakat szerveztek az bécsi „INTERIE
UR” lakberendezési vásárra, továbbá az irodabú- 
tor-kiállításra, melyről részletes beszámolót tartot
tak a tagság részére. Kezdeményezésük minden
képpen figyelemre és támogatásra méltó. Szeret
nénk, ha a fiatalok között a jövőben az egyesü
leti munka támogatása erősödne, melyhez a segít
ségüket kérjük.

A Csongrád megyei szervezet hagyományos szak
mai vetélkedőt szervezett, amelyen a megye vál
lalataitól 12 csapat vett részt. Színvonalas küzde
lem után a versenyt az Alföldi Bútorgyár csapa
ta nyerte. Az ilyen vetélkedők rendezése hozzájá
rul a szakmai kultúra növeléséhez és lehetőséget 
ad a szakmai színvonal összehasonlítására. A jö
vőben is mindenképpen támogatni szükséges az 
ilyen szakmai versenyek megrendezését.

Barcsi szervezet klubnapot tartott, melynek ke
retében egyetemi oktatók videofilmmel kísért elő
adást tartottak.

III. Konkrét válaszokat a társadalmi kihívásokra

Egyre szélesedik az a felismerés, hogy az egyesü
leti munka eredményessége —  számos egyéb té
nyező mellett —  a szervezeti egységek kialakítá
sának és működésének módjától függ.

A szervezeti forma —  az adott viszonyok között 
— elősegítheti vagy fékezheti a hatékonyabb mű
ködést. Itt kell megjegyezni, hogy a közel négy 
évtizedes változatlan szervezeti formációnk már 

igencsak elavult benne már nem egy, a fejlődés 
által túlhaladott elem található, ezért a korszerű 
igényekhez való kiigazítása véleményünk szerint 
elengedhetetlen.

Sajnálatos tény, de eljutottunk ahhoz a pont
hoz, amikor a tagságunk jelentős hányada a kö
zöséggel csak a termelési, munkamegosztásbeli 
szinten azonosul. Ugyanakkor a közösség a maga 
összefogó szervezeti erejével csak részben képes 
hozzájárulni az egyéni érdekek érvényesítéséhez. 
Ebből viszont következik, hogy ezen tagjaink nem 
az egyesületben keresik érdekérvényesítő jogaikat, 
hanem munkájuk értelmét, boldogulásukat más le
hetőségekben igyekszenek realizálni. Ez pedig el
vezet a társadalmi-politikai rendszerhez való vi
szonyuk éleződéséhez, végső soron a közösségi 
munka tagadásához. Ez napjaink realitása, és ezt 
a vezetésnek nem tudomásul venni óriási hiba len
ne. Néhány konkrét társadalmi kihívás:

1. Szükséges-e az egyesületi alapszabály és prog
ramnyilatkozat módosítása?

A jövőképünk megfogalmazását az eddig megtett 
utunk újraértékelésével indokolt kezdeni. Az év
tizedek eredményei és tanulságai kell szolgáljon 
alapul a jövőbeni munkához. Nem szabad elfelej
tenünk Kossuth intelmét „A múlt a jövőnk tük
re” . Ügy érzem ha a tükörbe belenézünk, nincs 
szégyellni valónk, még ha egy-egy szeglet tor
zabb képet vetít is vissza. Mindez azonban nem 
jelenti azt is, hogy változtatásra nincs szükség. 
Az a véleményünk, hogy egy módosított alapsza
bálynak, a korszerűsített programnyilatkozatnak 
jövőt befolyásoló, stratégiai jelentősége van. Az 
alapszabálynak jobban kell tükröznie az egyesü
leti szervezetek önkormányzatának elveit, vala
mint a célok és eszközök összhangját. A program
nyilatkozatban pedig a tagság együttes óhaját, 
az önként végzett társadalmi munkának az ön
megvalósításra és érdekviszonyokra gyakorolt ha
tását kell közérthetően és mozgósító hatással meg
fogalmazni. Utólagosan ugyanis azt kell megál
lapítanunk, hogy a XI. küldöttközgyűlésen elfo
gadott programnyilatkozatban a „lehet” és a 
„kell” kategóriáit csaknem azonos értékkel minő
sítettük. Az élet azonban úgy hozta, hogy ma már 
egyre kevesebbet halljuk a célok megfogalmazá
sánál a kell és egyre többet a lehet imperatívu
szát. Ezt a változást a programnyilatkozat átte
kintésénél is messzemenően figyelembe kell ven
ni és a lehetőségekből kiindulva célszerű új 
programnyilatkozatot fogalmazni, aláhúzva, hogy 
rajtunk múlik, miként váltjuk azt valóra. Ezért 
csak azt szabad kinyilatkoztatni, amit képesek 
vagyunk valóra váltani. Ugyanakkor meg kell 
kísérelni választ adni arra a kérdésre, hogy a 
század utolsó évtizedében mi az egyesület prog
ramja, amellyel a fafeldolgozó ipar műszaki hala
dását segítheti, és itt első helyre az érdekviszo
nyok feltárását és képviseletét, a központi cse
lekvések erősítése érdekében a tudatformálást le
het megjelentetni, mint olyan célt, mely tevékeny
ségünknek értelmet, a tagságnak sikerélményt 
biztosít. Az egyesület programnyilatkozatában 
megfogalmazásra kerülő célkitűzéseknek vonzás-
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erejével, a lehetőségek reális felvázolásával, a megvalósításhoz szükséges objektív alapok egyidejű számbavételével kell hatni a tagságra, továbbá azon szakemberekre, akikkel a jövőben mint taggal számolunk.
2. Megfelelő-e az egyesület szervezeti tagozódása? Szervezeti tagozódásban a közgyűlés, az országos elnökség, a végrehajtó bizottság, a központi bizottságok, a szakosztályok, a területi szervezetek és üzemi csoportok mindig olyan feladatokat láttak el és olyan jogosítványaik voltak, amelyek a központi centralizált irányításból egyenesen következtek, vagyis a legtöbb esetben egymás alá rendelt végrehajtók voltak. Következett ez abból, hogy az egyéni döntés szabadságának fokozatosan intézményesednie kellett. Ugyanakkor szervezetek között lévő kapcsolatrendszer gyakran akadozva, jelentős időkéséssel funkcionált, s a tagozódás pedig igen hosszú láncolatot alkotott. Ezért a visszacsatolás, az alulról induló kezdeményezés megvalósítása terén az utóbbi években már kiütköztek a hiányosságok. Különösen a szakmai vonatkozású kapcsolatok bomlottak meg, de nem sikerült pl. a központi bizottságok és szakosztályok, vagy a végrehajtó bizottság és a területi szervezetek közötti munkamegosztást és a szorosabb kapcsolatot sem megvalósítani. Ebből egyenesen következik, hogy a társadalmi irányítás más szféráiban bekövetkezett változás, a demokratizálódás kiszélesedése szükségszerűen a szervezeti tagozódás egyszerűsítésének irányában hat, s ez a függelmi kapcsolatok áttekintését, a tagság szorosabb együttműködése megteremtésének megvalósítását igényli. Mindenképpen indokolt tehát a szervezeti egységek számának csökkentése és a kapcsolatok szorosabbra fűzése. Ezt a feladatot a közgyűlésen majd az újonnan választott vezető testületeknek kell elvégezniük. Napjainkig már egyértelművé vált, hogy a központi szervezetek és területi szervezetek egyenjogúsága nélkül nem tudunk megfelelni a tagság elvárásainak. Ezt az alapszabálynak is vissza kell tükröznie.
3. Kell-e az irányítási módszert korszerűsíteni?Jelenleg a legtöbb hazai egyesületet és szervezetet — közöttük a MTESZ-t is — az a gondolat foglalkoztatja, kell-e és ha igen, hogyan változtasson struktúráján, szervezeti felépítésén és irányítási módszerein. A cél pedig nem más, hogy a mai és a jövőbeni követelményeknek megfelelően a lehető legjobban sikerüljön megfelelni az elvárásoknak. Választ keresni arra, milyen működési keretek biztosítják a tagság érdekeinek a kifejezését és végső soron a kitűzött célok megvalósításának a biztosítását. Különösen fontos ez, mivel közeledik a tisztújító közgyűlés, ahol a megválasztandó vezetőségnek olyan programot kell megfogalmaznia, amely az egyik oldalon igazodik a kor szelleméhez: demokratikus, szocialista és a tagság akaratát fejezi ki. Itt abból célszerű kiindulni, hogy az egyesület irányításában és a társadalmi munkavégzésben megjelent feszültségek leküzdése a választott testületek és a tagság ál

dozatvállalását igényli. A tagság nagyobb beleszólást igényel a vezetésbe, a jövő formálásába, továbbá az egyes megoldásra váró kérdések felvetésébe és kimunkálásába. Igényli a vezetés részéről a végrehajtás eddiginél nagyobb támogatását. Egyidejűleg a kölcsönös bizalom, az együttműködés, a feltétel nélküli támogatás is olyan igény, amely nélkül az irányváltás és az újabb követelményekhez való alkalmazkodás elképzelhetetlen. Az egyesület és szervezeti egységeinek az alapszabály és az éves munkatervekből kifolyólag feladataikat a tagság érdekeiből és szükségleteiből kiindulva a törvényes keretek között kell végezniük. A  központi irányítás mindenkor csak az egységes állásfoglalás kidolgozásával és képviseletével, centralizálást szükségképpen igénylő különleges esetekkel, a jogi képviselettel és stratégiai kérdésekkel foglalkozzon. A szervezeti egységekhez kell decentralizálni minden más kérdést, hogy a döntés és végrehajtás egységét — a reális anyagi háttr biztosításával — megvalósíthassuk. Egyaránt jelent demokráciát és ellenőrzést. A területi szervezetek önkormányzati lehetőségét pedig úgy kell az alapszabályban megfogalmazni, hogy az biztosítsa az önkormányzathoz való jogot és felelősséget, továbbá a központi irányítás ellensúlyozására a garanciák egyértelműen legyenek meghatározva. Ugyanakkor az abszolutizált helyi önkormányzan korlátozott központi irányítás nélkül az átfogó kezdeményezések gátjává válik és nem szolgálja a közösségi célokat. A jelenleg fel-felbukkanó mindkét irányzat ellen ésszerű kompromisszumokkal, a nyilvánosság és demokrácia kiszélesítésével lehet a harcot felvenni. A helyi szervezeteknek csak akkor van esélyük az önkormányzati rendszerük kiépítésére és működtetésére, ha anyagi alapok felhasználása tekintetében nagyobb szabadságot kapnak, s mindemellett a központi irányítás szerves részévé válnak, s egyidejűleg a függőségi viszonyt a demokratikusan együttműködő, egymás mellé rendelt kapcsolatrendszer váltja fel. Az egyesület működését irányíthatóság szempontjából olyan új elemekkel, olyan szabályozással szükséges kiegészíteni, amely az igény oldalról biztosítja a működéshez elengedhetetlen előfeltételeket szervezeti és személyi vonatkozásokban egyaránt. Ennek lényege az egymás mellé rendelés és egyenrangúság tiszteletben tartása.
4. A.z egyesületi tagság és az utánpótlás kérdése Az utóbbi évek folyamán nem volt olyan országos elnökségi ülés, vagy egyéb országos tanácskozás, ahol nem merült volna fel az egyesületi taglétszám csökkenő irányzata és az utánpótlás kérdése. Sajnos taglétszámunk csökkenése folytatódott és 1986—1989 között mértéke elérte a 20%-ot. Az új tagok összetételének strukturális változása viszont arra utal, hogy az érdeklődők száma növekszik. Folytatódik a tendencia, hogy a tagok nagyobb hányada a területi csoportok-' nál van regisztrálva és részarányuk elérte a 75%- ot. Javult az iskolai végzettség szerinti összetétel, ugyanis jelenleg a tagságunk 37%-a egyetemi vagy főiskolai, 45%-a középiskolai és 18%-a szak-38 ★ F A I P A R



munkás végzettségű. Hangsúlyozottan szerepelt a fiatalok és nők tagság körébe történő bevonásának kérdése, s tegyük hozzá, javuló eredménynyel. Ha most megnézzük a fiatalabb korosztály és a nők arányát a tagságon belül, tapasztalhatjuk, hogy 35 év alatti fiatalok 36°/o-kal, a nők 15%-kal vannak képviselve. Amikor itt is a taglétszám növeléséért emelünk szót, tesszük annak ellenére, hogy tudjuk, a társadalmi munka jelentős egyéni áldozatvállalást követel, mely nem mindig párosul a megérdemelt erkölcsi-anyagi megbecsüléssel. Mégis innen is szeretnénk ismételten felhívni a fiatalok figyelmét, akik a jövő faipari műszaki értelmiségének a letéteményesei, hogy a mai faipari vezetők — az egyesületünk vezetői — a fiatalságuk jelentős szabadidejét az egyesületben töltötték el és itt végzett munka során sajátították el az ismeretük nagy részét, mely- lyel a korábbi eredmények biztosíthatóvá váltak. Az ő utódaikat kellene mielőbb megtalálni, mert ha ez nem sikerül, valamennyi jövőbeni célkitűzésünk feleslegessé válik. Feladatunk ezért, hogy a továbbiakban is meggyőző tettekkel igyekezzünk céljainknak megnyerni az ifjúságot, a termelőszervezetekben tevékenykedő tagságot, olyan programot hirdetve, amely a régi hagyományok felelevenítése mellett az új kibontakozó társadalmi rend által elfogadott megújulásra irányuló törekvések bekövetkezésekhez szabad utat enged, s egyidejűleg segíti a kitűzött célok végrehajtását.5. A  M TESZ szövetségi rendszerhez való csatlako
zás és a mérnöki kamara kérdéseA jövő évben lényeges változások várhatók a MTESZ és a tagegyesületek korábbi kapcsolatában, melyek szervezeti, gazdálkodási és képviseleti kérdéseket is fognak érinteni. Erről azonban csak a végső döntés után tudunk érdemi tájékoztatást adni.Jelenlegi álláspontunk:— Egyesületünk fenntartja MTESZ-tagságát, s mint önálló jogi személy kíván továbbiakban is működni,— a MTESZ a tagegyesületektől függő szövetségként — és ne irányító szervezetként — tevékenykedjen,— új gazdálkodási rendet kell kialakítani, mely figyelembe veszi, hogy csak az elvégzett szolgáltatásokért fizetnek térítési díjat az egyesületek.Az egyesületünk végrehajtó bizottságának álláspontja, amennyiben a MTESZ programnyilatkozatában, a szövetség nem az „érdekszövetségen” alapul, célkitűzése egyértelműen nem az alkotó egyesületek egyenrangú kapcsolatrendszerének koncepciójára épül, úgy nem lesz működőképes és támogatást nem érdemel. A már eddig ismert elképzelésekben ugyanis keveredik a makro- és mikroszintű tevékenység, amely nehezíti a tulajdonképpeni feladatok egyértelmű megfogalmazását. Véleményünk, hogy a szövetségnek a mikroszintű feladatokkal nem kell foglalkoznia, ezek csak az egyesületek és azok alsóbbszintű szervezeti egységeiben kell folyjanak. Következik ez abból a felismerésből is — melyet a MTESZ-szel 

már közöltünk —, hogy a mikroszintű tevékenységekkel való foglalkozás eddig sem hozott kielégítő eredményeket, s az érdekellentétek hatására inkább feszültségeket okozott.'  Ilyenek voltak a szövetség korábbi „hivatali” intézkedései, a területi MTESZ-szervek és az egyesület szakmai szervei között rendezetlen kapcsolat stb.A „kamara”-i szervezéssel az a véleményünk, hogy sem a szövetségen, sem az egyesületen belül ne csináljunk párhuzamos munkát, ezért az annyira szorgalmazott mérnöki kamarai szervezet létrehozását nem támogatjuk. Ez csak további ellentmondások forrásává válhat, ezért álláspontunk: vagy kamarára, vagy egyesületre nincs szükség. Egy ilyen szervezet csak további vezetői státus létrehozására szolgál. Az egyesület vezetősége és tagsága kamara nélkül is tudja, mi az érdeke, mit kell tennie, de sajnos annak eléréséhez nincs meg az anyagi-erkölcsi lehetősége. Ezt kell az egyesületnek megteremteni!6. Gondolatok a működéshez szükséges alapok 
megteremtésérőlÉvtizedeken keresztül az egyesület működéséhez szükséges pénzügyi alapok forrása az egyéni tagdíj és a tagvállalatok önként vállalt jogi tagdíjainak befizetése volt. A gazdálkodási rendszer akkori előírásai lehetővé tették, hogy egyesületünk költségvetési támogatás nélkül, de mindenkor eredményzárással fejezte be az előirányzott éves munkaterv végrehajtását. Ahogyan azonban az ország gazdasági helyzete romlott — az árak emelkedtek — a kiadások fedezéséhez szükséges források biztosítása is egyre nehezebbé vált, így más forrásokat kellett keresni, más szóval egyéb bevételi forrásokat felkutatni. Az egyesületi tevékenységek kiszélesítéséről szóló törvény tette lehetővé, hogy olyan vállalkozásokba kezdtünk, melyek a tagság és a titkársági apparátus hatékony munkájának eredményeképpen mennyiségben és arányban is jelentős bevételekhez juttatta az egyesületet, így a megnövekedett kiadások fedezetét — és az anyagi-erkölcsi elismeréshez szükséges pénzeket is — biztosítani tudtuk. Annak érdekében, hogy milyen eredményeket értünk el ezen a téren, néhány viszonyszámot kívánok közölni. Az 1989-ben elért bevételeink növekedése 1988-hoz viszonyítva kb. 60%-kal emelkedtek, miközben az egyéni tagdíj aránya a bevételekben 5%-ról 2,1%-ra, a jogi tagdíjbevétel 34,6%-ról 21,9%-ra csökkent. A vizsgált időszakban az egyéb bevételek aránya 60,4%-ról 76%-ra növekedett, ami azt is jelenti, hogy az egyéb bevételek egy év alatt megkétszereződtek. Mindezek két következtetés levonására késztetnek: az egyéni tagdíjak a kiadásoknak csak elenyésző töredékét adják, a pénzügyi alapok megteremtését a jövőben is az egyéb bevételek szolgáltatják. A folyamat a tevékenységünk strukturálódásában is változásokat kell eredményezzen s a jövőben csak a tagság részére — és a vállalatok részére — hasznos tevékenységeket szabad finanszírozni. Ugyanakkor munkánkban növelni kell a szakértői tevékenység arányát, erősíteni szükséges a vállalkozással összefüggő tevékenységünk személyi ésF A I P A R  ★ 39



szakmai feltételeit. Egyidejűleg cáfolni kívánom azokat a hangokat és megjegyzéseket, hogy az egyesületi tevékenységet csak a társadalom finanszírozza. Az ismertetett adatok világosan mutatják, hogy a ráfordítások 3/4 részét az egyesület vállalkozási tevékenysége adja — jelentős devizakitermeléssel, ami a szakembereink külföldi kiküldéséhez ad lehetőséget — mely nélkül a társadalmi munkavégzés normális feltételei nem volnának biztosíthatók. Kijelenthetjük tehát, hogy mindez a közösséget összetartó erők egyik alapja.
IV. Jövőnk alapja: az egység megőrzéseMűködésünket az 1989. évi II. törvény 3. § (1) bekezdése teszi lehetővé, amely szerint: „A társadalmi szervezet olyan önkéntesen létrehozott, önkormányzattal rendelkező szervezet, amely az alapszabályban meghatározott célra alakul, nyilvántartott tagsággal rendelkezik, és céljának elérésére szervezi tagjainak tevékenységét.” Ezen feltételeknek egyesületünk megfelel és a működéshez szükséges cégbírósági bejegyzés ez év októberében meg is történt. Az egyesület eddigi gyakorlatának folytatása ellen azonban ma több tényező hat. Ezek közül a legfontosabbak:— az irányítás centrális módszereinek az egész társadalomban tapasztalható felbomlásának hatása,— a támogatást nyújtó és a területi szervezetek, valamint a központi gazdálkodás közötti belső gazdasági szabányozás kellően át nem gondolt feszítőerőinek a felnagyítása,— a területi szervezetek működésének többoldalú anyagi korlátái.A jövőre nézve ezért alapvető kérdés, hogy az egyesületbe tömörült tagság társadalmi ereje képes lesz-e túlhaladni vagy megújítani a jelenleg túlzottan funkcionális tagozódásból és irányításból eredő elidegenedés foyamatát, s ezzel mintegy gátat szabni a tagság további zsugorodásának. Azt ugvanis látni kell, hogy az intézményesítés kiterjesztésével a közösségi tevékenység mozgalmi jellege jelentősen visszaszorult és rohamosan veszíti az önkéntességét és növeli az érdektelenséget. Ezért ha nem akarjuk — márpedig nem akarjuk — az egyesületünk tevékenységéi megszüntetni, úgy az intézményesítés visszaszorítását és korlátozását kell szorgalmazni. Ehhez pedig a korábbi értékfelfogást, a szemléletmódot is új alapokra — mindenekelőtt a kollektív cselekvésen szerveződő irányításra — szükséges felépíteni. Szükségesnek tartjuk megjegyezni, hogy ez nem azt jelenti, hogy az egységes irányítást biztosító központra — titkárságra — a jövőben nem lesz szükség, de annak formájáról, az irányításhoz kapott jogosítványról a tagságnak kell dönteni. így olyan központi irányító egységet képzelünk el, melynek kereteit és formáit a mindenkori tagság alakítja és határozza meg az igények változásának figyelembevételével. Más szóval nem az apparátus, hanem közvetlenül az érdekeltek hatáskörébe tartozik a feladatok vállalása és ellátása — vagyis öntevékeny megoldása — egy

idejűleg az ügyek intézéséhez szükséges képességek fokozása. Az egységet tehát úgy értelmezzük:— a tagság cselekvő részvételem határozatok meghozatalában,— közvetlen beavatkozást a nem kielégítőnek bizonyult döntések megváltoztatásában (kezdeményezések joga),— szakmai kérdések megoldásának elősegítésére célra irányított bizottságok létrehozása (szakmai tagozódás).Az egység biztosítása érdekében olyan, az egész országra kiterjedő szervezetrendszert kell kialakítani, amellyel az egyéni tag, a területi csoport azonosulni tud, s a kitűzött célok megvalósítását a jogi tag nem csak támogatja, de igényli is, és kész együttműködni a megvalósításban is. Világosan kell látni tehát, hogy az egységen nem a függőségi vagy hierarchizált rendszer fenntartását értjük, hanem a szakmaszertetre felépítendő, a kölcsönös bizalommal erősített, az egyenjogúság tiszteletben tartásával megszilárdított igényt a kapcsolattartásra a fafeldolgozó ipar műszaki fejlesztésére. Az egyesület mozgásterét tehát a jogi tagok által igényelt tevékenységgel, az egyéni tagok társadalmi munkához való viszonyulásával, kollektíva iránti érzésével és tudatával kell meghatározni. Ezt nevezzük mi az egység kifejezésének. Ebben a felfogásban valamennyi szervezet és annak vezetősége tevékenységéről csak a tagságnak tartozik elszámolással, ugyanakkor a tagság jogainak a biztosításáért, a zavartalan munkavégzés megteremtéséért kell folytam minden tevékenységét. Az egység megőrzésének gondolatát a tagságnak az egyre nagyobb számban megjelenő pártok közötti megoszlás elkerülésére értelmezem. Nem volna helyes, ha egyesületünk pártharcok színhelye lenne és a szakmai egység érdekében elért eredményeiket ennek oltárán áldoznánk fel. Az egyesület területén mindenekelőtt a pártsemleges szakmai érdekek képviseletét és az egyéni boldoguláshoz vezető utak egyen- getését igénylő tagság egységét szükséges képviselni és erősíteni.
V. Tisztújítás a szervezeteknél és a közgyűlésenAz alapszabályunk szerint — valamint a végrehajtó bizottság javaslata alapján — 1990. I. negyedévében tisztújító közgyűlést tartunk. A közgyűlést szervező munka és az egyesületi szervezetek vezetőségének és küldötteknek választása már folyamatban van. Ezzel összefüggésben a végrehajtó bizottság az egyesületi tagsághoz egy felhívással fordult, mely megjelent a FAIPAR 1989/10. számában.Ebből a felhívásból egyértelműen következik, hogy tisztújító közgyűlésünkön dönteni kell, hogy a jövőben milyen utat választunk:— a korábban alkalmazott mód és gyakorlat aktualizált változatát,— vagy a szervezeti egységek szétrobbantását, s ezzel egyidejűleg az eddigi eredmények felszámolását és tagadását.Ekkor tehát új útelágazáshoz érünk.40 ★ F A I P A R



Az egyik irányban az út további része az elidegenedés-, az elégedetlenség növelése, míg a másik irányban az egyéni és társadalmi élet gazdagodásának és felvirágoztatása felé vezet. Választanunk kell, mivel az utódainkra való hagyatkozás már késő lesz. Egyesületünk szakosztályai, területi szervezetei már eddig is — a jövőben még inkább — sok időt fordítottak az elmúlt időszak eredményeinek összegzésére, a munkát akadályozó tényezők feltárására és a jövőbeni feladatok megfogalmazására. Egyidejűleg megválasztják a jövő tisztségviselőit és új tartalommal próbálják a célokat meghatározni, mely az egyesületi életre döntő kihatással lesz. Ez biztosítja az alulról történő építkezést és hogy a közgyűlésen megválasztandó új vezetőség a tagság akaratának kifejezésére lesz elkötelezett.
BefejezésAz elmondottak alapján — ha vázlatosan is — megkíséreltünk információt adni az országos elnökségnek azokról a problémákról, melyek ki- mondva-kimondatlanul a vezetést és tagságot már hosszabb ideje foglalkoztatja. Tettük ezt azért, mert az „irányváltástól”, a „szétesettségtől” , a „hogyan folytassuk” előítéletétől félő tagság csak akkor fogja a vezetést támogatni, ha meggyőzően vázolni tudjuk a kibontakozás irányába ható műszaki-társadalmi-szervezési vonatkozásokat, ha meg tudjuk őrizni egyesületünk közösségét és meglévő hagyományait és megtaláljuk a társadalmi munka egyéneket is boldogító felemeléshez vezető utat és módokat. Csak egy utat választhatunk: s ez a kor igény ehhez való rugalmas alkalmazkodás, s a céljaink eléréséhez a vezetés és tagság támogatásának megnyerése. Mindezek megvalósítására hívjuk harcba azokat a szakembereket, akik még ma is készek társadalmi munkával, a szakismeretek átadásával, a műszaki fejlődés segítésére, és elkötelezett hitükkel hozzájárulni az egyesületünk fennmaradásához és megújulásához.
Hozzászólások
Sróbl Kálmán, a FATE társelnöke köszönti a győrieket, örül, hogy 25 év után ismét itt találkozhatott az egyesület elnöksége.A  beszámolóval kapcsolatban elmondja, hogy az ő véleménye szerint sincs szükség mérnöki kamarára, mert ezzel csak megbontjuk az egységeket, miután a faiparnak nemcsak mérnökökre, hanem egyéb műszaki dolgozókra, sőt a hagyományoknak megfelelően jó szakmunkások támogatására is szükség van.A szervezeti felépítéssel kapcsolatban elmondja, hogy ő változatlanul jónak tartja a szakosztályi 

rendszert és a központi bizottságok tevékenységét.A tiszteletbeli társelnökök szerepével kapcsolatban kéri a FATE vezetését, "hogy ne csak abban nyilvánuljon meg, hogy meghívják őket egy- egy nagyobb rendezvényre, hanem adjanak konkrét feladatokat is, hogy tudják magukat és főleg a hosszú évek tapasztalatait hasznosítani. 
Dr. Molnár Sándor egyetemi adjunktus, a FATE vb tagja a beszámoló pesszimista hangját vitatja, véleménye szerint nem kell vészharangot kongatni, mert a faipari dolgozók nagy családja igenis szükségesnek érzi az egyesület létét és abban továbbra is aktívan fog részt venni.Ügy érezte, hogy a főtitkári beszámolóból hiányzott a titkárság munkájának elismerése, amely pedig véleménye szerint nélkülözhetetlen a zavartalan működéshez.Beszélt továbbá az egyetemi képzés korszerűsítéséről, valamint arról, hogy a gyakorlati oktatás az egyetemen elavult, öreg berendezéseken történik, ami nem teszi lehetővé a korszerű technika megismerését, ennek megújulásához kéri az egyesület erkölcsi segítségét.
Simon Zoltán, a CARDO Bútorgyár igazgatója elmondta, hogy jövőnk biztosításáért is szükség van az egyesület fenntartására, munkájának korszerűsítésére. Véleménye szerint jó a szakosztály és a központi bizottsági rendszer, csak az információáramlást kellene megjavítani az egyes szervezetek között.Mint ismeretes, a bútoripari termelés jelentős részét a kárpitos bútorok teszik ki, ugyanakkor hiányzik a kárpitosszakmákban a középszintű, — nem is beszélve a felsőszintű — képzés. Véleménye szerint a FATE oktatási bizottságának az elkövetkezendő években a legnagyobb hangsúlyt ennek a kérdésnek a megoldására kellene fordítani.
Dr. Szabó Dénes nyugdíjas egyetemi tanár, a FATE társelnöke arról beszélt, hogy messzemenő terveket nem kellene készíteni, hanem olyanokat, amelyek megvalósításának megvannak a reális alapjai.A területi önállóságnak nagyobb segítséget kellene adni, de úgy, hogy az önállóság mellett megfelelő információs kapcsolat is legyen az egyes területek között.Ö is megemlíti, hogy többet kellene foglalkozni az oktatás kérdésével, méghozzá komplex módon, a szakemberképzéstől a szakmérnökképzésig.Az oktatás egy összetartó erőt is jelent a szakmai öntudat kialakításában és ezt az erőt sokkal jobban ki lehetne használni.

Dr. Dalocsa Gábor főtitkár válaszadása után ismét Kara Tibor elnök vette át a szót, ismertetve a X II. küldöttközgyűlés előkészítésével kapcsolatos eddigi eseményeket és az alábbi határozati javaslatot terjesztette az elnökség elé.
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Határozati javaslat
1. Az országos elnökség jóváhagyólag tudomásul veszi a végrehajtó bizottságnak a* főtitkár által elő

terjesztett beszámolóját és azokat a főbb szempontokat, melyeknek figyelembevételével kell a XII. 
tisztújító küldöttközgyűlésre az előterjesztéseket elkészíteni.

2. Az országos elnökség kezdeményezi kárpitos műszaki középfokú majd később felsőfokú szakember
képzés beindítását. A végrehajtó bizottság ezt tudomásul veszi és felkéri az oktatási bizottság veze
tőjét, vizsgálja meg a képzés megindításának lehetőségét és komplex összefüggéseit, amely a sor
ra kerülő XII. tisztújító küldöttközgyűlésen kerül megvitatásra.

3. A végrehajtó bizottság javaslata alapján 1990. február 28-ára, szerda de. 11 órára összehívja a XII. 
tisztújító küldöttközgyűlést. Helye Budapest. A közgyűléssel összefüggő feladatok ellátására bizott
ságokat hoz létre.

Nevezetesen:

— Előkészítő bizottság:
— Jelölőbizottság:
— Mandátumvizsgáló bizottság:
— Szavazatszedő bizottság:
— Alapszabályt kidolgozó bizottság:
— Programnyilatkozatot felülvizsgáló bizottság:

vezetője: dr. Dalocsa Gábor 
vezetője: Saly Imre 
vezetője: Kiss Lajos 
vezetője: Zágoni István 
vezetője: Dessewffy Imre 
vezetője: Pajor Ferenc

A bizottsági tagokat közreműködésre a vezetők kérik fel.



Az Elnökség a határozatot egyhangúlag elfogadta.
Ezt követően Kara Tibor, egyesületünk elnöke kitüntetéseket adott át a hivatali és az egyesületi mun
kában kimagasló eredményt elért tagtársainknak a következők szerint:
Az ipari miniszter által adományozott

5 5Kiváló munkáért”
kitüntetést kapták:

Bíró Lászlóné, a Faipari Tudományos Egyesület ügyvezető titkára,
Dr. Fábián Tibor, a Faipari Kutatóintézet tudományos osztályvezető]e.

A FAIPAR legjobb szerzői részére alapított különjutalmat
Dr. Tóth Sándor László, a Mezőgazdasági és Élelmezési Minisztérium főelőadója
Dr. Szabó Miklós, a Fa-, Papír- és Nyomdaipari Minőség-ellenőrző Intézet osztály vezető je, és 
Szalay Lajos, a Faipari Kutatóintézet osztály vezetője kapta.

A FAIPAR FEJLESZTÉSÉÉRT emlékérmét kapták:
Lakatos Gyula, 
Simon Zoltán és 
Dr. Sipos Árpád
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LAKATOS GYULA, okleveles faipari mérnök, nyugalmazott főmérnök, az 
Épületasztalos-ipari Szakosztály titkára.

Lakatos Gyula 1926-ban született. 1948-tól dolgozik a faiparban, 1952 óta a 
FATE tagja. A Parkettagyártó Vállalatnál beruházói, majd főmérnöki munka
kört töltött be. 1963-tól a megalakuló nagyvállalat (ÉPFA) beruházásokat irá
nyító létesítményi főmérnöke. Közreműködésével valósult meg a lágymányosi, 
zuglói, ferencvárosi, ócsai, soproni, kecskeméti gyárak részleges rekonstruk
ciója. Üj termékgyártásának komplex technológiai feltételei lettek megte
remtve a Kecskeméti Parkettagyáraban. Üj üzem létesült Ócsán, illetve új 
gyár Lentiben a közreműködésével.

1976-tól nyugdíjba vonulásáig az ÉPFA Ferencvárosi Gyár főmérnöke, ahol irányításával valósult 
meg a meglévő technológiai bázison a hőszigetelő ablakgyártás. Továbbá számottevő egyéb gyárt
mányfejlesztési feladat nyert sikeres megoldást. 1984. év végétől nyugdíjba vonulása óta továbbra is 
aktív résztvevője és szervezője az épületasztalos-ipari szakmának, másfél évtizede igazságügyi szak
értő, számos szakmai ismeretterjesztő előadás tartó ja  és szakcikk szerzője. Két évtizede az Épületasz
talos-ipari szakosztály vezetőségének tagja, 1983-tól titkára.

SIMON ZOLTÁN, okleveles faipari mérnök. A CARDO Bútorgyár igazga
tója, a FATE győri csoport elnöke.

Simon Zoltán született 1945-ben. CARDO Bútorgyár ösztöndíjasaként került 
a vállalathoz, ahol technológus, majd fejlesztő mérnökként dolgozott. E mun
kaköréből adódóan dolgozta ki a vállalat rövid- és hosszútávú fejlesztési prog
ramját, melynek alapján kezdődött el a vállalat technológiai fejlesztése. Eb
ben 1973-tól, mint a vállalat főmérnöke a legteljesebb mértékben kivette ré
szét. Irányítása alatt állították üzembe az új lapszabász, a lapmegmunkáló és 
a felületkezelő gépsort, valamint az egy-etázsos enyvező prést.

Ezzel a technikával és technológiával valósulhatott meg — az országban elsőként — a modern gyer
mekbútor NSZK exportja, mely több éven keresztül (5 év) meghatározó terméke volt a vállalatnak, 
sőt ezen export keretében nyílt lehetőség további korszerű gépek beszerzésére is. 1979-től igazgatói 
kinevezést kapott. Nagy figyelmet fordított a termékszerkezet folyamatos korszerűsítésére. Nagymér
tékben megnőtt a laminált, kasírozott bútorlapok felhasználása, ezzel nagymértékű import furnér és 
lakk kiváltására került sor. A vállalat több termék családja ezekre az anyagokra épül.

1970-től tagja egyesületünknek. 1979 óta a FATE győri csoportjának elnöke.
A városi és megyei bútoripari, faipari üzemekkel kialakított jó kapcsolat révén hasznos együttmű

ködés alakult ki, mely elősegítette Győrben a faipari technikusképzés újbóli beindítását.

DR. SIPOS ÁRPÁD, okleveles faipari mérnök, gazdasági mérnök, műsza
ki doktor, címzetes egyetemi docens, a BUBIV vezérigazgatója, az országos 
elnökség és a végrehajtó bizottság tagja.

Dr. Sipos Árpád, született 1939-ben. Műszaki tevékenységét 1962-ben kezdte. 
A 27 éves pályafutása alkotásban gazdag és sokrétű. Tevékenysége és a mun- 
körök is változatosak (pl. technológus, osztályvezető főmérnök, gyárigazgató, 
ágazati főmérnök és jelenleg vezérigazgató). Következetesen dolgozott

a műszaki fejlesztés-szervezés számos összefüggésén és területén, pl. gyártmánytechnológia,
technológia-szervezés és gyárfejlesztés stb. Mint ágazati főmérnök sokat tett a szakágazat távlati fej
lesztésének megalapozásáért, a csatlakozó iparágakkal való kapcsolat elmélyítéséért, továbbá a nem
zetközi kapcsolat bővítéséért. Személye és munkássága az ország minden részében ismert és elismert.

Elismerésre méltó szakirodalmi tevékenysége is, amelyet néhány megjelent műszaki könyv, OMFB- 
tanulmány, tanfolyami jegyzetek és egyéb publikációk tartalmaznak. Mint címzetes egyetemi docens 
részt vállal a mérnökhallgatók szakmai képzésében.

1959 óta tagja a Faipari Tudományos Egyesületnek.
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Az irodabútor fejlesztésének kérdései napjainkbanO r b a y P é t e r n é d r .
A szolgáltatási szektorban foglalkoztatottak részaránya növekvő
ben van. Különböző nyugati tanulmányok szerint az évszázad vé
géig az összes keresők 2/3-a vagy irodában dolgozik, vagy mun
kájának jelentős részét irodaszerű munkahelyen tölti el.

A szerző kutatásokat végzett az irodabútorok fejlesztési frá
nyának meghatározására, így foglalkozik a különböző célokat szol
gáló íróasztalok kialakításával, melynél elsősorban a funkció a 
meghatározó tényező. Foglalkozik továbbá az irodai székek kiala
kításával, ahol elsősorban az ergonómiai és antropometriai szem
pontok érvényesülnek.

Megemlíti még tanulmányában a környezeti hatásokat, így 
többek között a világítás, a színárnyalat hatásait.A gyártmányfejlesztés legfontosabb területeiként a formatervezést, funkciótervezést, méretezést, szerkezettervezést, anyagtervezést szoktunk emlegetni.A kész gyártmány a tervezés ezen részterületein kiforrott elgondolások együtteséből születik, de minőségileg több, mint ezek összessége. A forma, funkció, szerkezetek, anyagok sajátosságai egymást is alakítják, az egyik tervezésekor az ösz- szes többi hatását is figyelembe kell vennie a tervezőnek.Az egyes bútorféleségeket, mint szék, szekrény, asztal stb. használati tárgyak lévén különböző igények kielégítésére lehet tervezni és az igényt különböző minőségi szinten lehet kielégíteni. A  tervezésben ettől függően egyik, vagy másik tervezési részterület elsődlegessé válik, egyik-másik pedig csak korlátozottan érvényesül.A tervezőnek minden terméknél egyedien, termékre szólóan kell eldöntenie, hogy melyik az a vezérelv, amelyiket a tervezés során kiemelten kell érvényesítenie.Az irodánál, a konyhánál, és általában a munkavégzés bútorainál fő törekvés, hogy a termék funkcionálisan helyes legyen. Ezért ezek tervezésében a funkciótervezés, valamint a méretezés funkcionális, antropometriai és ergonómiai szempontjai különös jelentőséggel bírnak.A szolgáltatási szektorban foglalkoztatottak részaránya a nyugati világ ipari országaiban — országonként némi eltéréssel — már ma is 50% fölött van. Különböző nyugati tanulmányok feltárták, hogy az évszázad végéig az összes keresők 2/3-a vagy irodában dolgozik, vagy munkájának jelentős részét irodaszerű munkahelyen tölti el. Ezzel az irodabútor várhatóan a mértékadó beruházási javak közé zárkózik fel, nem közömbös tehát, hogy milyen minőségben elégíti ki a felhasználók igényeit. A tendencia hasonló módon, időbeli eltolódással ugyan, de nálunk is minden valószínűség szerint érvényesül. Ezért bútort tervezők és gyártók közös feladata, hogy a jövőbeni irodabútor-szükségleteket felvázolják mind mennyiségben, mind pedig milyenségben.Napjaink irodáinak fejlődésében legjellemzőbb momentum, hogy az irodai munka ésszerűsítésének és szakosodásának törekvései erősödnek. Meg

jelent azon követelmény, hogy az irodabútor legyen integrálója a modern irodatechnikának, legyen tekintettel az irodai munkát végzők egészségére és motivációira, hogy ezek együttes hatása által a lehető legjobb munkateljesítményt lehessen elérni.A szakosodási irányzatot tekintve követelmény, hogy a bútoregyüttes legyen alkalmas különböző speciális irodai munkák kiszolgálására. Ezen irányzat hozta létre az újabb speciális irodatípusokat, mint főnöki iroda, lakóiroda, nagytermes, rajzos, számítógépes stb. irodák, amelyek speciális bútorokat igényelnek. A racionalizálási és szakosodási követelményrendszerből adódik, hogy az irodabútorok tervezésén belül a funkciótervezésnek és az ergonómiai tervezésnek kiemelkedő szerepe van. Ezt követik az esztétikai, formai, szerkezeti tervezési szempontok. Mindezek alapján az irodabútoroktól elvárt jövőbeni főbb tulajdonságok a következőképpen foglalhatók össze.Az irodabútor legyen— elektrifikálható (képes legyen az elektronikus berendezések befogadására),— rugalmas és funkcióhelyes,— moduláris és térgazdaságos,— ergonómiailag helyes,— nagy értékűen megmunkált,— esztétikai összhangban a technikai eszközökkel.A funkciótervezésnél mindenekelőtt figyelembe kell venni azt a követelményt — amely ma még nálunk inkább csak tudott, de nem általánosan elterjedt —, hogy az irodai eszközök, gépek elszaporodtak és megváltoztak. Az eddigi elektromos irodagépeket a mikroelektronika váltotta fel. Ez mindenekelőtt a számítógépek alkalmazásában nyilvánul meg, de nemcsak ebben. A jövő irodájában a telefon lényegesen több szerepet tölt be, mint az egyszerű kommunikáció. Képernyőre továbbítja, rögzíti, archiválja azokat az információkat, amelyeket korábban jegyzetfüzetbe írva az íróasztal fiókjában tároltak. Telex, telefax, iratmásoló berendezések működnek. Mindezek az irodai adat- és információtárolásnak új módjait teszik lehetővé rendszerezett és könnyen visszakereshető formában, de egyúttal szükségessé tesznek speciális asztalokat, fiókokat, rekeszeket, kábel-44 ★ F A I P A R



elvezetést, készülék- és képernyő-elhelyezést. Diktálóberendezések, üzenetrögzítők és -közvetítők a legmodernebb irodákban szintén hozzárendelt eszközei lesznek az ésszerűsítésnek.Irodákkal kapcsolatban ma gyakran hallható kifejezések a „digitalizálás” és „kábelmanagement” . Mindkét kifejezés azt sugallja, hogy az íróasztal nem lehet azonos többé a korábbi bútordarabbal funkcionális tulajdonságait tekintve.Az olyan berendezések, mint terminálok, billentyűzet, világítótestek, számító- és kijelzőeszközök, telefon stb. számára az elhelyezés, az egyszerű kezelés és az elektromos kiépítés lehetőségét az asztalon belül kell megoldani.Ezen új, általános funkcionális igények megteremtése mellett nem elhanyagolható tervezési szempont, hogy az irodabútornak a modern kommunikációs eszközökkel formailag, esztétikailag is harmonizálni kell.Az új technika által támasztott új munkahelyszervezési, funkció- és formatervezési követelmények különösen az asztal-szék együttesnél és a fiókos elemeknél okoznak látványos változásokat. Hagyományostól eltérő tervezési, méretezési elvek, szerkezetek, anyagok, szerelvények vonulnak be, amelyek az irodabútort mindinkább a technikai eszközökhöz teszik hasonlatossá.A téma újdonsága és fontossága a hazai irodatervezésben sem vitatható. Ezért láttuk szükségesnek tanszékünkön a funkcionális és ergonómiai tervezési szempontok felkutatásával, felhasználásával foglalkozni, azokat tisztázni és terjeszteni.A funkcióhelyesség követelménye úgy elégíthető ki, ha különböző fajta irodai munkához különböző speciális célú asztalt tervezünk.Az asztalok főbb funkcionális csoportjai:— íróasztalok (ezen belül az íróasztaloknak sok fajtája értendő),— gépíró,— tárgyaló,— számítógép és monitor,— rajzasztalok.Ezen asztalcsoportokon belül a tervezőnek a részletekben megoldandó feladatai a következők:— Az asztalok, mind csoport, mind szeparált munkahely kialakítását tegyék lehetővé.— Alkalmasnak kell lennie súlyosabb irodai berendezések, eszközök, súlyos fiókok tartására, emiatt a stabilitás, masszivitás követelmény.— A fiókokat különböző speciális célra kell tervezni. így: méreteik, magasságuk, belső osztásuk a különböző papír, karton, lemez, egyéb információhordozók méreteihez alkalmazkodjon, belső válaszokat tartalmazzon, tegye léhe- tővé a függesztett, regisztrált tárolást, mozgatása könnyű, a kihúzás teljes mélységig megoldott legyen, egyenkénti vagy központi zárás tegye lehetővé az információs anyagok védelmét.— Az asztalokon iratok, kellékek munkaközbeni praktikus elhelyezését biztosítani kell.—• Magasságban állítható, esetleg állítható és dönthető legyen.

— A  kábelek elvezetése az asztalon belül megoldott legyen.— Kábelcsatlakozó helyek az asztal szerves tartozékai legyenek.— Elektrostatikus feltöltődés elvezetését meg kell oldani.— Légcirkuláció biztosításáról gondoskodni kell. — A  világítás az asztal szerves tartozéka legyen. — Egyes speciális asztaloknál, irattárolóknál helyváltoztatási lehetőséget kell biztosítani munkahelyszervezési és helytakarékossági okokból.Az ismertetett funkciók tervezése megoldhatatlan speciális fém, műanyag szerelvények, tartozékok, kötőelemek kifejlesztése nélkül.A stabilitást, terhelhetőséget, a magassági állítás, vízszintezés, döntés lehetőségét, sorolhatósá- got, a kábelek rejtett vezetését a lábazatok tervezése során kell megoldani. Ehhez legalkalmasabbak az extrudált, színezhető alumíniumprofilok, amelyben a szükséges csavarok és más kötőelemek számára furatok készíthetők, belső üregeiben kábelek vezethetők, kötőelemek rögzíthetők. Tartozékai a profilvégek lezárásához szükséges, műanyagból készült záróelemek.Az asztaltető éleit célszerű legömbölyítetten tervezni. Legújabb tervezői elgondolások szerint helyes kerülni az asztallapok túlzott felvastag ítását vagy kávaszerkezet alkalmazását, hogy ezáltal leülésnél a szék ülőlap-asztallap magasság közti távolság nagyobb változtatási szabadságot tegyen lehetővé. A lábszerkezet stabilitása homloklap alkalmazásával növelhető. A  rejtett kábelvezetést és -csatlakozást az asztallábazatban és ennek az asztallap alatt elhelyezett vízszintes kábelcsatornaként kiképzett összekötőjében lehet megoldani, amelyet műanyag fedlap, vagy maga az asztallap csúsztatásával biztosítható. Ha a kábelt az asztal- lapon keresztül kell kivezetni, az e célra kialakított vezetésnyílás formai, esztétikai okokból műanyag zárható betéttel lehet ellátni (1. és 2. ábra).Az asztalok tervezésénél új és ergonómiai, valamint praktikussági okokból fontos szempont és elv, hogy asztallapot kizárólag a mindenkori munkavégzésre lehessen szabadon tartani (3. ábra). Ebből következik, hogy a munkavégzés közvetlen eszközén kívül minden más eszköz az asztal alatt, vagy fölött legyen elhelyezhető, méghozzá kényelmes nyúlástávolságon belül. Ennek elérésére számos megoldás kínálkozik. A számítógép billentyűzetének elhelyezésére alkalmas helyet lehet teremteni az íróasztallap alá fémsínen betolható vagy besüllyeszthető tasztatúratálca tervezésével. Létezik olyan asztallap alá süllyeszthető, kihúzható talpazat, amelyen a monitornak nemcsak az elhelyezése oldható meg, hanem forgatásával a látásszög, esetleg a rálátási magasság is a legkedve-A  kellékek, iratok, eszközök munkaközbeni praktikus elhelyezését legjobban az asztalokhoz szerelhető ún. organizációs falak elégítik ki, amelyekre műanyag tálcákat, polcokat, lemezek számára válaszos tárolókat, leporellófogasokat lehet tervezni (4. ábra).A fiókos elemek, a fiókok az irodai munkaszervezés fontos eszközei. Az információs anyagokat dosszié, karton, lemezek, végtelenített nyomópa-F A I P A R  ★ 45



1. ábra. Kábelcsatlakozási megoldás az irodabútornál

2. ábra. Kábelkötegek bevezetése és eltakarása az író
asztalnál

3. ábra. Rakodási lehetőségek kialakítása a munkafe
lület .alatt és felettpírok formájában kell tárolni. Kívánatos az adatok gyors kikeresése, áttekinthetősége, csoportosítha- tóság, elkülönítettség. Ugyanakkor nagy tömegű és súlyos adathordozó tárolásáról van szó. A terve-

4. ábra. Iratelhelyezés a munkalap alatt, leporellós 
megoldássalzendő konténer kivitelét ezek a jellemző igények határozzák meg. A hagyományos négyoldalas, belül osztatlan, csúszólécen futó fiók csak nagyon egyszerű tárolási funkciók kialakítását oldja meg, de olyan helyeken, ahol a fiók nem szervezési eszköz is egyben, továbbá tartalma könnyű, alkalmazható ez is.Dossziék, vagy több lapból álló információs anyagok tárolására a függesztett tárolási mód a legalkalmasabb, mert ezen egyetlen módon lehet kielégíteni egyidejűleg azon két követelményt, hogy az anyag gyorsan hozzáférhető legyen és ne de- fomálódjon.Érre a célra fejlesztették ki a teleszkópszerűen sínen megnevezett, golyóscsapágyon gördülő fém függesztő keretet, amelyet a dosszié méretének megfelelő magasságú térbe fiókelővel ellátva lehet beszerelni.A kartonok, lemezek tárolására alkalmas fiókfajta a négyoldalas műanyagfióknak az a változata, ahol válaszok biztosítják az elkülöntést és változtatható osztólapok a csoportosítást. A  fiókok az előbbihez hasonló csúszó-, kihúzószerkezettel készülnek a gyors kihúzás és biztos megvezetés biztosítása érdekében.A fiókos elemeket a tárolási igényeknek megfelelő variációkban kell tervezni, ettől függően egy elemen belül esetleg több funkciót is megoldani. Az elemek választékában fix asztal alá süllyesztett és helyváltoztatásra alkalmas kivitelek tervezése egyaránt szükséges. A görgős változat segíti a munkaszervezést, ugyanakkor helytakarékos is, mivel tetőlapja külön lerakóhelyként is használható.írószerek elhelyezésére is gondolnunk kell. Erre jó megoldás lehet a fiókos elem tetőlapja alól kihúzható tabulett, amelybe műanyag tálca süllyeszthető.46 ★ F A I P A R



Mind funkcionális, mind ergonómiai szempontokból a munkahely legkedvezőbb tervezői megoldása a különböző munkásíkokkal készülő asztalegyüttes, amely elektronizált munkahelyen mind az íróasztali, mind a képernyős munkát kiszolgálja (5. ábra).

5. ábra. Többszintes elhelyezési lehetőségek a munka
felület fölöttAz irodabútor eddig kialakult funkcionális méretezési elveiben az irodatechnika fejlődésével változtatások eszközlésére lesz szükség. Az ergonómiai, mozgástudományi kutatások az irodai munkaterületen is új eredményekre vezettek, amelyek alkalmazása a jövőbeni irodafejlesztéseknél a méretezési gyakorlatot meghatározzák. Az új irodabútorok az eddigi, jobbára tapasztalati, hagyomány! alapokon kialakulthoz képest kifinomultabb és megalapozottabb méretezés alapján kell, hogy készüljenek.Ehhez a magyar szabványban egységesen „funkcionális méretek”-nek nevezett méretrendszert célszerű lenne szétválasztani a valóban funkcionális okokból szükséges méretek csoportjára és azokra, amelyek meghatározása ergonómiai alapokon történik az antropometria és az ember különböző dinamikus testtartásainak figyelembevételével. Az MSZ ilyen szempontból rendkívül leegyszerűsítetten foglalkozik a funkcionális méretezéssel.Az irodai munka ergonómiai megfontolásainál abból a helyzetből kell kiindulni, hogy az irodai alkalmazottak több mint 75%-a munkaidejét ülve tölti el. Ezért az irodai munkahelyek kialakításakor — még az ún. dinamikus munkahelyeknél is — meghatározóan az ülő tevékenységet kell figyelembe venni. A korszerű irodatervezés az asztal és a széket tehát, mint munkahelyegységet együttesen kell, hogy kezelje. Az ergonómiai méretezés alapja az antropometria, amely segítségével az emberi test statikus és dinamikus testhelyzetű méretei, valamint a testrészek mozgástartományai megállapíthatók.A mai — különösen nyugati irodai székek és asztallapok láttán az a nézet alakulhatott ki a szakemberekben is, hogy ezek méretezési elvei már rég letisztultak, megalapozottak, ezért nem teszik fel a kérdést, hogy milyen megfontolások alapján 

és jól határozták-e meg a nemzetközi és hazai előírások a méretezés és formakialakítás módját.A nemzetközi szakirodalom áttekintése alapján látható azonban, hogy ma is- állandó kutatások tárgya a helyes irodai munkahely-kialakítás, nincsenek kikristályosodott alapelvek, tervezők, ergonómusok, orvosok között sok a vita és ellentmondás, és egyesek kétségbe vonják a CEN (Európai Szabványosítási Bizottság) szabványok helyességét is.Ergonómiai szempontú tervezés számára két — külön, egymástól függetlenül kialakított alapelvet — tartunk fontosnak vizsgálat tárgyává tenni. Egyik német forrásból származik, és asztal-szék együttes tervezésére vonatkozik, másik dán eredetű és csak a helyes irodai székkialakítással foglalkozik. Mindkettő viszonylag új kutatásokon nyugszik, de egyenként egyik sem ad végleges és széleskörűen alkalmazható elveket az irodai ülőmunkahely megtervezéséhez.a) Az első alapelv szerint az ülő munkahely károsító hatását, a fáradékonyságot az váltja ki, hogy a munkalap magassága és üléslap fölött nagyobb, mint a derékszögben behajlított alkar vagy a könyék magassága az üléslap fölött. Ezáltal munka közben a vállak tartósan felemelt állapotban vannak, ami a vállszalagok feszített állapotát, fáradtság- és fájdalomérzetét okozhatja. Az ülőtesthelyzet egyéb vizsgálatára ez az elemzés nem tér ki, hagyatkozik a tradicionális álláspontra, miszerint az ülés statikailag legmegfelelőbb, legkevésbé terhelő módja, ha a talp teljesen támaszkodik a padlóra, a lábszárak függőlegesek, a comb derékszögű állásban van.Ezen alapelv alapján a következő tervezési elveket mondták ki:— Törekedni kell arra, hogy az asztallap a lehetséges legalacsonyabb legyen.— A  székmagasságot a teljes talptámasztás, függőleges alsó lábszár, derékszögű combállás határozza meg.A tervezőnek ezeket a méretezési elveket úgy kell alkalmaznia, hogy a termék a szék és asztal az emberek legnagyobb részének megfeleljen. Ez számos illesztési probléma megoldását teszi szükségessé az emberi testméretek, asztal és szék magassági méretek legkedvezőbb megfeleltetése érdekében. Hogy a hazai szabványban megadott tervezési méretek megalapozottak legyenek, mindenekelőtt hazai antropometriai méretgyűjtemény előállítására és abból a bútortervezés számára a különböző dinamikus testhelyzeteket figyelembe vevő méretezési rendszer előállítására lenne szükség. A  német és angol antropometriai adatoknak a hazai szabványra való alkalmazása során kimutattuk, hogy a hazai hibás méretek nemcsak a hazai méretgyűjtemény hiánya miatt alakultak ki, hanem valószínűleg az antropometriai és ergonómiai méretezési elvek tisztázatlansága miatt is.Az ismertetett tervezési elvek alkalmazása Eu- rópa-szerte olyan általános irodai és számítógépes munkahelyet eredményezett, amelyet a következők jellemeztek:Alacsony asztal, kissé hátrafelé lejtő üléslapú alacsony szék ágyéki támasszal felszerelve. Mind-F A I P A R  *  47



ezek az egyénre történő jobb illesztés érdekében állítható kivitelben.Hazai antropometriai adatok és saját mérések alapján a szék fölötti könyékmagasság 18—24 cm- ben határozható meg. Ez azt jelenti, hogy a derékszögben behajlított kar kényelmes testtartást az ülőlaptól ilyen távolságra lévő munkalapon tud felvenni írás közben. Kimutatható, hogy a magyar szabványok szerinti legalacsonyabb asztal legmagasabb szék párosítás még éppen megfelel fenti alapelv szerinti méretezésnek, de minden más párosítás túl magas, különösen, ha még az asztallapon elhelyezett íratcsomót, vagy a számítógép billentyűzetét is figyelembe vesszük. A szabványban a székkel együtt tervezett íróasztal méretezésére meghatározott 27—31 cm-es távolság legalsó értéke is túl nagy. Ilyen esetben az íróasztal nyújtózkodással érhető el és a fentebb ismertetett állapot következik be.b) A másik, dr. Mandal dán orvos által kidolgozott elv szerint hamis az a feltételezés, miszerint az ember képes a csípőízület 90°-os flexiójával és az ágyéki régió megtartott természetes konkáv görbületével (lordózisával) ülni és dolgozni. Ha nincs természetes lordózis, rövidebb-hosszabb idő alatt bekövetkezik a hát- és derékfájás. Ez a bizonyított tény a munkahelyi széktervezés eddigi gyakorlatát alapjaiban változtatja meg, hiszen kimondja, hogy az ágyéktámasznak a hagyományosan jónak feltételezett ülési helyzetben semmilyen kedvező hatása nincs. Ugyanakkor bizonyítja, hogy 15—30°-os lejtésű combokkal ülve a fekvő test kiegyensúlyozott függőleges helyzetbe, a lordózis természetes kialakulása érhető el.Ezen megállapítások az irodai, de főleg bizonyos számítógépes munkahelyek széktervezésénél jelentős újdonságokat hoznak. Ilyenek:-  A  szék ülőlapjának előre kell lejtenie munkahelyzetben mintegy 10—12°-kal, mert ezáltal lehet a combok és hát által bezárt szöget kb. 115°-on tartani, ami az egyenes háttartás feltétele.— A szék magasságát az eddigi CEN-szabvány szerinti 42—50 cm-ről átlagosan 54 cm-re kell emelni.— Az ágyéktámasz csak pihenő testhelyzetet felvéve szükséges, munkahelyzetben nem.A két alapelv alkalmazása körül a következő fő kérdések adódnak:— Lehet-e a két elvet szintetizálni úgy, hogy az elsőből megtarthassuk az üléslap-könyékma- gasság távolságra alapozott, a munkalapma- gasság meghatározását eredményező méretezési elvet, a szék tervezésénél pedig a dán elveket.— A szék méretezésekor milyen a helyesen megállapított beülési mélység ferde helyzetű combtartás esetén.— Feltárandó az egymás felé lejtő asztallap és székülés alkalmazási területe és méretezése ergonómiai és antropometriai indoklás alapján.— Az irodai munkák sokféle jellege, a különböző igénybevételek alapján feltárandó, hogy mely esetben milyen asztal- és székmegoldás ad

ja a legkényelmesebb munkahelyet. Netán az a nyugaton megindult irányzat-e, miszerint egy ember számára munkahelycsoportot alakítanak ki a különböző Irodai munkák más és más igénybevétele alapján. Valószínűsíthető, hogy a dán elvek alapján tervezett szék jobbára ott alkalmazható, ahol a dolgozó helyhez kötötten egy bizonyos testtartásban hosszabb időt kénytelen eltölteni.Ezen nyitott kérdések rámutatnak arra, hogy megbízható ergonómiai és antropometriai méretezési elvek kidolgozásáig különösen hazai viszonylatban még számos kutatás és kísérlet lefolytatása szükséges.A tervezőnek az irodai munkahely helyes kialakításához a fizikai faktorok mellett sok pszichikai tényezőt is figyelembe kell vennie.A fontosabb fizikai környezeti tényezők közé tartozik még a munkahely megvilágítása, a klimatikus viszonyok és a zaj. Kérdés, hogy mennyiben vannak ezek hatással a bútor tervezésére. Nagy terű vagy csoportos irodákban az általános mennyezetvilágítás nem minden munkahely számára azonosan megfelelő. Előfordulhat, hogy némelyiknek árnyékolásra és helyi világításra, másiknak csak helyi világításra van szüksége. A bútortervezés ezekre a különböző organizációs falak és a paravánok kialakításánál lehet figyelemmel. A zajhatásokat és a hőcsere szabályozását is javítani lehet ezekkel az elemekkel, különösen, ha a paravánok a keletkező zajok csillapítására is alkalmas megfelelő anyagból készülnek. Ilyenek a parafa, a durva szövésű textilbevonatok, a dinamikusmintájú préseléssel készült farostlemezek.Mint pszichikai tényezővel, fontos foglalkoznia a tervezőnek a színezéssel, amely a ketélyállapotra gyakorolt hatása révén befolyásolja a munkahelyi közérzetet.Az irodai színek tervezésénél a rikító színek és a nagy árnyalati különbségek kerülendők. A színkivitelnek nem szabad túl divatosnak hatnia, mivel az irodaberendezés egy divatirányzatnál többet túl kell élnie.A fényes felületek, tükröződés kerülendő, a felületek fényességi fokát kevesebb mint 45%-ra célszerű beállítani.Egyes speciális célú irodabútorok esetében, mint pl. főnöki vagy közönségforgalmi célú irodák, különösen fontos a színek megválasztása.A főnöki irodáknál a formai és színmegoldásokkal, a világossággal, lakályossággal, megfelelő tárgyalóatmoszféra érzetét, mértéktartás, eleganciát és barátságosságot kell kifejezni. A kedvelt, némileg távolságtartó fekete mellett legalkalmasabbak a világos, könnyű, köztes tónusok szürke és bézs tartományban.A mai irodabútor tervezője számára a termékeknek a technika által meghatározott funkcionális igényei, valamint más oldalról az emberi, ergonómiai, szervezési igények mértékadó jelentőségűek. Ezek a tervezési tényezők a formatervezők fantáziájának, művészi elképzeléseinek látszólag korlátokat szabnak. Ugyanakkor az anyagok, szerkezeti megoldások fejlődése új lehetőségeket nyújt.48 ★ F A I P A R



Az irodabútor fejlesztésének iránya ezen ténye
zők összességét tekintve egyre inkább a technikai 
eszközök fejlesztéséhez válik hasonlatossá. Maga 
a termék is egyre inkább olyan technikai eszköz
nek tekinthető, amely az ember, a munka és a 
technika kapcsolódását szolgálja.
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A BEFAG franciavágási furnér-lemezipari fejlesztésének 
irányelvei
K O V Á C S  IM R E

A faiparban a gazdasági környezet gyors és radikális változása az 
eddigi hagyományos fafeldolgozási formák és ezek kombinációjá
nak újragondolását követeli meg. A belföldi és export piachoz iga
zodó termékszerkezet és technológia további korszerűsítése a fa
feldolgozás kiemelt feladata. Ennek megvalósítása teremtheti meg 
elsősorban annak lehetőségét, hogy a fatermék exportjában tovább 
növekedjen a magasabb készültségi fatermékek aránya.

A szerző a fenti szempontok figyelembentartása mellett ad át
tekintést a Franciavágáson történt beruházásról.

Mindenki által jól ismert az a tény, hogy a ren
delkezésre álló erdőállományból kitermelhető fa
tömeg belátható időn belül tovább már nem nö
velhető, valamint, hogy az ország gazdasági hely
zetéből adódó szabályozó mechanizmus működésé
nek következményeként az alapanyaggal, mint po
tenciális eszközzel rendelkező gazdaságok figyel
me a saját kitermelésű alapanyag feldolgozott
sági fokának mind nagyobb növelése irányába for
dult a kellő eredmény realizálása érdekében.

Csupán annak az útját-módját kellett eldönte
ni, hogy melyik feldolgozási irány felel meg leg
jobban a saját lehetőségeknek és a követelmé
nyeknek.

Miután hazánkban az elsődleges fűrészipari ka
pacitás kiépült, és az ott realizálható nyereség to
vább már jelentősen nem növelhető, a figyelem 
gazdaságunknál a furnér-lemezipari tevékenység 
meghonosítása irányába fordult. Ennek megfele
lően 1986. július 16-án elkészült és szeptember 
29-én elfogadást nyert a „Franciavágási export
árualap-bővítő, hulladékhasznosításra és energia
racionalizálásra irányuló komplex beruházási prog
ram” .

A program célja és tartalma:

1. A végső cél, a furnérhámozás megoldásához, 
szükség van az alapanyag kérgezésére, mely jól il
leszkedik a már korábban idetelepített „Esterer” 
keretfűrészes technológiába is. így kettős cél ér
hető el, úgymint a rönklágyítás (gőzölés) előtti 
kérgezés, továbbá a fűrészelés előtti szerszámél- 
tartalmat növelő kérgezés.

E célból beüzemelésre került egy 640 LOG DE- 
BARKER típusú, MORBARK gyártmányú rönk- 
kérgező berendezés 6,5 millió Ft értékben.

A berendezés kiszolgáló egységeit gazdaságunk 
szakemberei tervezték és kivitelezték. A gépnek 
kapacitása eléri a 13— 15 m3/ó rönköt. így hosz- 
szú távon megoldja mind a két célt (1. ábra).
2. A furnér- és rétegeltlemez-gyártási technológia 
közismerten hőigényes technológia. Ezért a beru
házási program keretén belül megépítésre került 
a Fűrész- és Falemezgyárban egy energiaközpont, 
mely mind a technológiai, mind .a szociális hőigényt 
megnyugtató módon és hosszú távra biztosítja, 
emellett a megépítésre kerülő technológia várható 
villamosenergia-igényét is fedezi oly módon, hogy

1. ábra. Rönkkérgező (MORBARK)
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beüzemelésre került egy 650 K V A  teljesítményű gőzturbinával működtetett Siemens generátor. Ahhoz, hogy a kazán mindezen feladatoknak megfelelhessen, kapacitása el kell, hogy érje a 8 t/ó gőzmennyiséget, illetve a 22 bar nyomást. A kazán gyártója az olasz CCT cég. A berendezés számítógép vezérlésű, de kézi üzemmódban is működtethető. A gőzmennyiség előállításához az energiát a fa feldolgozása során keletkező hulladékok aprítása útján tudjuk biztosítani. így a gyár valamennyi területén keletkező fa- és furnérhulladék leaprításra kerül, majd egy puffertárolóból a mindenkori energiaigény figyelembevételével a számítógép-vezérlés révén a depressziós tűzterű kazánban ég el. Ugyancsak itt égethető el a feldolgozás során keletkező fűrészpor, mely egy központi gyűjtőciklonba kerül, ahonnan befúvatásos módszerrel a kazán égésterében elég. Csupán az apríték-fűrészpor arány betartására kell ügyelni, mely 1:4 (2. ábra).

dig egy párhuzamos beruházással, nevezetesen a papírfa kérgezésére alkalmas, szintén a Morbark cég által gyártott „dobkérgező” berendezés beépítésével biztosított. így a megmunkálás során keletkező kéreg, mely jelenleg a piacon nem értékesíthető, hasznos energiaforrássá válik (3. ábra).3. A furnérhámozás korszerű megvalósításához beépítésre került égy Colombo—Cremona gépsor, mely a már jól ismert és bevált hagyományokon alapuló technológia tökéletes gépi adaptációja. Ennek kapacitása évi 1,0—1,2 millió m? furnér. A működés kettős célt szolgál, úgymint biztosítani a rétegelt lemezgyártás (síklemez, ágyrugó, székülés stb.) alapanyagát, illetve a gazdaságunkhoz tartozó zalahalápi szalagparkettagyár termékszerkezet-módosításának megvalósítása esetén a gyártott szendvicsszerkezet fűrészelt anyagáról hámozott anyagra való áttérését.így a szalagparketta alsó rétege 2,2 mm hámozott nyár furnér lehet (4. ábra).

2. ábra. Energiaüzem (CCT) 3. ábra. Dobkérgező (MORBARK)Ahhoz, hogy a szükséges tüzelőanyag mindenkor biztosítható legyen, továbbá a piacon jól értékesíthető fa aprítékot más kevéské keresett tüzelőanyaggal lehessen helyettesíteni, a kazán alkalmas nagy mennyiségű fakéreg eltüzelésére is. Ez a fakéreg részben a rönk kérgezése során, részben pe-
Ugyancsak beépítésre került egy részben kontakt, részben konvekciós elven, nyomás alatt működő furnérszárító. Ettől a szárítómegoldástól azt vártuk, hogy a nedves furnért szárítás közben fém papucsaival megfogja, így zsugorodását 8%-ról 5%-ra mérsékli, továbbá, hogy a két szőnyegsor

4. ábra. Furnérgyártősor (COLOMBO CREMONA) F A I P A R  ★ 51



relatív elmozdulása miatt, egy ún. vasalási effektus is fellép, mely jelentősen javítja a szárított furnér minőségét, továbbá, hogy a berendezés kapacitása megfelel a hasonló szőnyeges szárítókénak.Miután hasonló elven működő szárítóberendezés még a furnér lemeziparban sehol nem működött, elég nagy kockázatot vállaltunk a technológiába való beillesztésével, mely mellett a berendezés ára volt a nyomatékosító érv.A furnér továbbfeldolgozása a már ismert hőpréselési eljárások alkalmazásával, egy 6 emeletes, 1250X2500 mm-es lapméretű síkpréssel, két db 5 emeletes ágyrugó préssel, a hozzá tartozó visszahűtőpréssel, valamint mind a két féle termék további mechanikai megmunkálására alkalmas berendezésekkel történik.A kialakuló tényleges piac további igényeinek megfelelően a présberendezések fajtája és száma kombinálható.A korábban vázolt beruházás teljesítőképessége az alábbiak szerint alakul:Rönkkérgező cca Dobkérgező Furnérhámozó cca Prések: sík ágyrugó székülés
50 em3/év rönk12 em2/év pf. aa.8—10 em3/rönk/év400 m3600 m3200 m3A beruházás pénzeszközigénye a következő:eredeti kiírás szerint: 157 millió 875 ezer Ft.A külföldi és hazai szállítókkal kötött szerződések, az építési tervek elkészülte után világossá vált azonban a BEFAG vezetése előtt, hogy az ere

detileg előirányzott összeg a megvalósításhoz nem elegendő.Ezért a BEFAG vezetősége a beruházás új kivitelezési értékét 273 millió FF-ban határozta meg.így részben átadásra került 1988-ban az energiaüzem, illetve a lemezüzem. Itt kell megemlítenem, hogy a furnérgyártáshoz nélkülözhetetlen szárítóberendezés, amely általában mindenhol szűk keresztmetszetet képez, nem váltotta be a hozzá fűzött reményeket, ezért ez év június 30-ig kicserélésre került.A szárító cseréje miatt szükségessé vált az épület további bővítése is. Ez még járulékos ráfordítást igényelt, melynek tervezett összege: 1989. évre: 54 millió Ft.A kazán hazai tervezésű és gyártású kiszolgáló berendezéseivel is sok problémánk volt és van. Ezeknek a tökéletesítésén az ERFATERV tervezőivel közösen együtt dolgozunk.Összegezve a korábbiakat megállapíthatom, hogy a beruházási döntés megalapozott és helyes volt. A menedzser cég kiválasztása (HEILBORN) nem a legszerencsésebben sikerült, azonban a legnagyobb problémát mégsem ez, hanem a nem megfelelő szárítóberendezés betervezése okozta, illetve ennek megfelelőre való cseréje.A korábban ismertetett és végrehajtott beruházási programmal az alaptevékenység szintentar- tásán túl, lényegében a nem növelhető hazai fa- alpanyag jobb kihozatalú és magasabb színvonalú feldolgozása valósult meg, mely a gazdálkodás hatékonyságának további javításával a kedvező fapiac előnyeinek érvényesítésével a termelés szervezettebb végrehajtásával párosulva további lehetőséget biztosít gazdaságunk eredményes működéséhez.





Az integrált vállalatvezetési koncepció szerepe és jelentőségeB u d a h á z y  I s t v á n  '"
A  gazdasági verseny jelenlegi éleződésének időszakában a válla
latok alkalmazkodóképessége, vagyis gazdasági eredmények folya
matos növelése, sőt kudarc esetén „talpon maradásának” biztosí
tása attól függ, hogy a vezetők mennyire képesek korszerű kap
csolatokat kiépíteni munkatársaikkal és a dolgozókkal, hogyan 
tudnak gazdálkodni az emberi tényezővel, vagyis képesek-e ezt 
a legfontosabb erőforrást a vállalati célok elérése érdekében si
keresen felhasználni.

Ma már a vállalati vezetők jelentős része belátja, hogy ezeket 
az igen fontos problémákat csak egy teljesen új gondolkodási és 
megközelítései módot megvalósító, komplex szemléletű vezetési 
koncepció kialakításával és következetes alkalmazásával lehet 
csak megoldani. Ezeknek az új követelményeknek eredményes tel
jesítését teszi lehetővé e tanulmány által ismertetett integrált vál
lalatvezetési koncepció, amely egységes „áramkörbe” foglalja az 
összes vezetési, tehát az emberi tényezőket is, de ez utóbbiaknak 
egyértelműen elsőbbséget biztosít.

BevezetésAz integrált vállalatvezetési koncepciót vizsgálni, elemezni, helyesen megközelíteni és bevezetésének aktualizálását tárgyilagosan megítélni csak a jelenlegi — még széles körben alkalmazott — vállalatvezetési politika ismeretében lehet. Ennek fő sajátossága, hogy elsősorban tárgyi szemléletű és mellőzve, sőt háttérbe szorítva az ún. „lágy” 1 —, vagyis az emberi tényezőket túlnyomórészt az ún. ,kemény” 1 eszközre, azaz: a stratégiára, az alkalmazható struktúrákra és a felhasználható rendszerekre épülve:— határozza meg a vállalat rendeltetését, — állapítja meg, illetve prognosztizálja a különböző érdekcsoportok, azaz: a vezetők, a dolgozók, a tőkebefektetők, a szállítók és a vevők igényeinek várható alakulását, továbbá— állapítja meg, illetve programozza az államnak a működési és a fejlesztési feltételeket befolyásoló ismert és valószínűsíthető irányát.A vezetők, sőt a szervezők egy része — még nem is olyan régen — ennek a hierarchikus és túlzott centralizmuson alapuló vezetési koncepciónak a favorizálásával vélte megteremteni a vállalat tárgyi és személyi feltételeinek egységes rendszerét, ösz- szehangolt műkölését és célirányos ellenőrzését. A remények azonban nem váltak be. A  teljesítmények stagnáltak, sőt — amint azt a gyakorlati tapasztalatok is alátámasztották — még csökkentek is. A teljesítmények fokozása ugyanis nemcsak az előbbiekben említett feltételektől, hanem leginkább a vezetők és a munkatársak kulturális színvonalának folyamatos emelésétől, önállóságuk és az új iránti befogadóképességük növelésétől és végül, de nem utolsósorban személyi adottságaikból adódó lehetőségek minél intenzívebb felhasználásától, vagyis motiválásuktól is függ. Vezetni tehát annyit is jelent, mint motiválni.Ma már a vállalati vezetők jelentős része belátja, hogy oly sok sikertelen átszervezési és straté

giai kísérlet után — de továbbra is megoldhatatlannak látszó problémákkal küszködve — egy teljesen új elgondolás! és megközelítési módot megvalósító, komplex szemléletű vezetési koncepció kialakítására és következetes alkalmazására van szükség. Ennek az igénynek a kiegészítésére lehet hivatott az integrált vállalatvezetési koncepció, amely egységes „áramkörbe” foglalja az összes, tehát az ún. „lágy” , vagyis az emberi tényezőket is, de ez utóbbiaknak egyértelműen elsőbbséget biztosít. A  koncepció lényege, hogy tengelyében az ún. „fölérendelt” , vagyis a legfőbb vállalati célok állnak, amelyeknek eléréséhez — az összes vezetési tényezőt jelentősen befolyásoló erőforrás — a nagy teljesítményeket biztosító, magas színvonalú vállalati kultúra nélkülözhetetlenül szükséges. Ennek kialakítását, illetve gyors megvalósítását teszi lehetővé az emberi tényezők minél fokozottabb figyelembevétele.
1. Az integrált vállalatvezetési koncepció 
jellemzéseA nemzetközi szakirodalom már régóta foglalkozik azzal a problémával, hogy a jelenleg alkalmazott vezetési és szervezési koncepciók jelentős része az évszázad első évtizedeiből származik és azok ma már nem felelnek meg a követelményeknek, illetve alkalmatlanok a vállalatok aktuális ösztönzési és azonosulási gondjainak hatékony leküzdésére. Ezt a helyzetet nálunk is számos tanulmány alátámasztja, sőt kritizálja is. Ennek ellenére kevés az új és eredményes módszereket ismertető szakemberek, illetve ilyen jellegű — a gyakorlatban is hasznosítható — eljárások és publikációk száma. Ezért csak üdvözölni lehet Paskal2 és Athos2 „7—S” javaslatát, amely a problémák megoldására — az amerikai és japán szakirodalom, illetve tapasztalatok alapján — a korábbiaktól elvileg teljesen eltérő és sokkal átfogóbbF A I P A R  *  53



módszer — az integrált vezetési koncepció — felhasználását ajánlja.A két — világszerte ismert — amerikai szakember koncepciójának ábrázolásakor — ezt az 1. szá
mú ábrán mutatjuk be — a Mckinsy vállalati tanácsadó cég által kifejlesztett, ún. „7—S-Modell”- ből indult ki.

A modell nevét onnan kapta, hogy az abban foglalt „kemény” és „lágy” tényezőik kezdőbetűje — angol nyelven — minden esetben „S ”. Az ábra és az ötletes alliterációs „támasz” jelentősen elősegíti a koncepció gyors áttekintését, könnyű megértését és jobb megjegyzését.Az ábra alapján a továbbiakban megismerkedünk az integrált vállalatvezetési koncepció tényezőivel.
Az ún. lágy „ S ”, vagyis az emberi tényezők:3— skills =  a készségek, vagyis a szakmi, a po- likai és az emberi adottságok, valamint a felkészültség,— style =  a vezetés módszere és az üzemi légkör színvonala,■ — staff =  a személyzeti politika és személyzetvezetés, vagyis a felvétel az elbocsátás,a pályáztatás,a képzés- és továbbképzés,az előléptetés, a jutalmazás stb.helyzete.
Az ún. kemény „ S ” tényezők:3 — structure — strategy — systems =  az érvényes szervezeti felépítés, =  a termék- és piaci koncepció, =  a rendszerek, vagyis a tervezés, az irányítás, az ellenőrzés stb. rendszere.

Az ún. „superodinate” : az ábra tengelyében az 
ún. „fölérendelt” , vagyis a legfőbb vállalati célokat 
jelenti, amelyeknek el
éréséhez — az összes vezetési tényezőt jelentősen befolyásoló erőforrás — a nagy teljesítményeket biztosító, magas színvonalú vállalati kultúra nélkülözhetetlenül szük
séges.

Az 1. számú ábra áttekintése és a vezetési tényezők jellemzése alapján megállapíthatjuk, hogy az integrált vezetési koncepció— az ún. „lágy” , vagyis a közvetett, illetve az emberi tényezőkkel irányított, humanisztikus vállalatvezetési koncepciónak és— az ún. „kemény” , vagyis a közvetlen tényezőkkel irányított, hierarchikus vállalatvezetési koncepciónaka szintetizálásával, illetve a tényezők komplex figyelembevételével •— természetesen ezen belül az emberi tényezők előtérbe való helyezésével — a vállalati legfőbb célok biztonságos elérése válhat lehetővé.Az integrált vállalatvezetési koncepció hatékonyságát fizikából ismert módszer az ún. vektor-paralelogramma segítségével is jól érzékelhetjük (2. 
ábra).

2. ábra. Az integrált vállalatvezetési koncepció haté
konyságának ábrázolása vektor-paralelogramm segít

ségével
Ahol a:
— a Vt =  a hierarchikus vállalatvezetési koncepció, 
— a V2 =  humanisztikus vállalatvezetési koncepció és 
— a V — az integrált vállalatvezetési koncepció.Az ábra alapján is azt a következtetést vonhatjuk le, hogy csak az összes tényezők figyelembevételével, vagyis a sokoldalúan kialakított vállalatvezetési koncepció lehet eredményes, tehát annak a megvalósítására kell törekedni. Ezt nemcsak a vektor-paralelogramma eredője jelzi, hanem mind az elmélet, mind a gyakorlati tapasztalatok és a fejlődés is alátámasztotta, illetve bebizonyította.
2. A racionalizálás és az ún. „lágy”, vagyis az em
beri tényezők összefüggéseHivatkozva az előzőekben kifejtett vezetéselméleti eredményekre és a jelenleg ismert nemzetközi vállalat-gazdaságtani elemzésekre egyértelműen azt lehet megállapítani, hogy a sikeres vállalatok gyakorlata és az eredményességet jelentősen befolyásoló emberi tényezők figyelembevétele és alkalmazása között szoros összefüggés van. A  vezetők54 ★ F A I P A R



nagy része ma már nálunk is felismerte és elfogadta azt a felfogást, hogy a korszerű:— szervezetátalakítási, — termeléstervezési, — irányításszervezési, valamint — az optimális stratégiakészítési és általában a racionalizálásimodellek — még értelmesen adaptálva is — a vállalati eredmény elérésének csak a szükséges, de nem elégséges előfeltételei. Mindebből logikusan az következik, hogy a racionalizálási modellek átvétele és maga a racionalizálás is, mint szervezési tevékenység is, természetesen csak akkor lehet sikeres, ha az is — az összes vezetési eszköz és elem, szükséglet szerinti fejlesztését figyelembe véve — elsőséget biztosít az emberi tényezőknek. Ezek ugyanis olyan vállalati struktúrát alakíthatnak ki, amely igen nagy teljesítményeket tesznek lehetővé.A  racionalizálásnak és az emberi tényezőknek természetesen igen jelentős pszichológiai és biológiai összefüggése is van, amely a vezetés hatékonyságának növelése szempontjából alapvető fontosságú. Gondoljunk csak a ma már örvendetesen terjedő pszichikai felkészítésekre, vagyis a feladatokra való ráhangolásra, vagyis divatos „slang”- gel az ún. „hozzáállás” kialakítására, valamint a jó közérzetet biztosító munkahelyek számának biztató növekedésére, hogy csak a leglényegesebbeket említsük. Ezeknek a vizsgálata és elemzése azonban már túlhaladja a tanulmány kereteit.Itt és most csak néhány, a vállalati gazdálkodást érintő vonatkozások közül is elsősorban Kotter4 megállapításait vesszük figyelembe, aki az USA kilenc kiemelt vállalatánál figyelte meg egyes vezetők magatartását és tevékenységét. Ennek során azt tapasztalta, hogy munkájuk erőteljesen eltér a hagyományos üzemgazdaságtani tanításoktól. Ezek ugyanis nem a tervezést, a szervezést, a döntést, az utasítást, a koordinálást és az ellenőrzést tartották a legfőbb feladatuknak, vagyis ezek a hagyományos és alapvető tevékenységek nem szerepeltek vezetési módszerük „premier plánjában” , de szükségességüket egy pillanatig sem kérdőjelezték meg. Néha ugyan — az eredményesség és a hatékonyság felderítése érdekében — előfordultak még olyan kísérletek is, hogy nem módszeresen és nem tudományos alapokon dolgoztak. Az egyik svájci elemzés például azt mutatta, hogy a vezetők egy része igen fontosnak tartotta, hogy beosztottjai saját személyét példaképnek tekintsék. A tapasztalt jelenségek, illetve azok alapos megfigyeléseinek eredményei aztán olyan értelmű változásokat idéztek elő a vezetők gondolkodásában, amelyek már kétséget kizáróan bizonyítottak, sőt határozottan megerősítették bennük az emberi tényezők figyelembevételének döntő jelentőségű szükségességét, és világossá vált előttük, hogy e nélkül sem sikeres racionalizálás és ebből adódóan hatékony vezetés sem lehetséges.
Ezzel szemben jelenleg nálunk milyen a helyzet?A  gyakorlati tapasztalatok és a szakmai elemzések is azt támasztják alá, hogy napjainkban nálunk még a leggondosabban kialakított vállalati 

stratégiáknak is csupán 70—80%-át sikerült maradéktalanul megvalósítani.A kudarc fő okának azt lehet tekinteni, hogy mind a tervezésnél, mind a végrehajtásnál még elég jelentős szerepe van az ún. „mérnöki” szemléletnek, amely nagyrészt csak a „kemény” , vagyis a racionalizáló tényezőket veszi figyelembe és nem fordít kellő gondot a vállalati gondolkodásmódra, az évek folyamán a kialakult, a változó, illetve a fejlődő magatartási normákra és értékrendekre, vagyis az összes vezetési tényező alkalmazását eredményesen befolyásoló erőforrásra: a vállalati kultúrára. Márpedig a racionalizálás és új stratégiák bevezetése, illetve megvalósítása során — a siker érdekében — elengedhetetlen feltétel a célokkal összhangban álló vállalati kultúra folyamatos fejlesztése és figyelembevétele.A továbbiakban a vállalati kultúra jelentőségének, kialakításának és fejlesztésének lehetőségeivel és főbb feltételeivel, valamint felhasználásával foglalkozunk részletesebben.
3. A vállalati kultúra jelentőségeVezetéselméleti és vállalat-gazdaságtani értelemben a kultúra az a mindenütt jelenlévő és mindent átfogó „háló” , amely felöleli az adott vállalatnál a vezetés összes ún. nem racionális, de mégis tudatos elemeit.Ezek a következők:— a hit,— az értékek,— az ideológia, illetve a vállalati filozófia, — az identitás, vagyis a célokkal való azonosulás, — az imázs, azaz a vállalati eszménykép, — a beállítottság,— a jó munkahelyi légkör és végül, de nem utolsósorban— az adottságokhoz alkalmazott normák.A  következőkben azt vizsgáljuk meg, hogy mi szükséges ezek létrejöttéhez és fejlesztéséhez, s majd a kialakult kultúra hogyan befolyásolja a vállalati eredményt.

3.1. Mi a jelenlegi helyzet?Mielőtt a jelenlegi helyzet jellemzésére rátérnénk el kell kerülnünk az általánosítást, tehát azzal kezdjük, hogy tisztelet a kivételnek.Ma már még nálunk is mind gyakrabban tapasztaljuk, hogy a vállalatok a piaci nyomásra felülvizsgálják stratégiájukat és más, illetve újabb termékválaszték gyártására térnek át. Az új és gondosan kidolgozott stratégiákban világosan meghatározzák a vállalkozási irányokat, pontosan rögzítik az eredményesség feltételeit és számos más irányelvet, majd ezt követően „lelkesen” megkezdik a stratégia megvalósítását.A  különböző vizsgálatok során — nem kis meglepetéssel — mégis gyakran azt tapasztaljuk, hogy a célul kitűzött új termékvonalakat, illetve a szerkezetváltást, vagyis a módosított stratégiát — amint az előzőekben már jeleztük — csak igen mérsékelten sikerült a vállalatoknak megvalósítani.
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3.2. A  kudarcok okaiA kudarcok, illetve állandósult alacsony teljesítmények okait a felületesen szemlélődő vezetők a következőkben jelölik meg:— a stratégiák dokumentumai túlságosan bonyo- lultaik és rendkívül terjedelmesek, nyelvezetük merev és nehezen érthető,— az érintettek általában nem vesznek részt a stratégiák kialakításában, ezért kevéssé azonosulnak azokkal,— a vezetők túlterheltek, napi feladataik rendkívüli módon lekötik őket, ezért nem szívesen foglalkoznak a stratégiai koncepciókkal,— az érdekeltség, illetve az ösztönzési rendszer sem kifogástalan,— nincs meg a szükséges türelem és kitartás, gyorsan konkrét eredményeket várnak.Ezeket az indokokat, a pusztán az ésszerű érvek előtt méghajló vezetők talán még meggyőzőnek is tartanák, de egyoldalúnak és hiányosnak tekintenék azokat a vállalati kultúra jelentőségét értő és értékelni is hajlandó szakemberek, akik jól tudják, hogy mind a stratégiák elkészítését, mind azok teljesítését csak komplex módon lehet megítélni, vagyis számolni kell az emberi tényezők felhasználása révén elvárható jelentős pozitívumokkal is, természetesen csak akkor, ha azokat a tervezésnél és a végrehajtásnál is figyelembe vették.
3.3. A kultúra főbb feltételei és felhasználásaA dinamikus fejlesztés és az elsősorban ezzel járó termékváltás, valamint az új stratégiák bevezetése a vállalatoknál szerkezeti változásokat igényelnek, amelyek:— egyrészt fizikai jellegűek, vagyis például új gépeket és berendezéseket tételeznek fel,— másrészt szellemiek, amelyek új gondolkodásmódot és új értékrendek kialakítását teszik szükségessé.A fizikai gátlások az erőforrások céltudatos átrendezésével viszonylag még könnyebben kiküszöbölhetők, de a szükséges szellemi átalakítás már nem érhető el ugyanilyen eszközökkel. Mert, mint minden újdonságot, így a szerkezetátalakítást és az a stratégiaváltást is fékezi: — a tehetetlenség, — a megszokottság, — a ragaszkodás meglévő gépekhez, berendezésekhez és eljárásokhoz,— az elavult előírások, a túlhaladott munkanormák,— a munkatársak, de főleg a vezetők merev és maradi gondolkodásmódja, vagyis a befelé fordulás.Ezekkel szemben a siker érdekében a környezeti lehetőségekhez — a piachoz és a vevőkhöz stb. — igazodó kifelé tekintő magatartásra van szükség. Ez pedig csak a vállalati kultúrának a vezetés folyamatába való bevonásával érhető el gyorsan és eredményesen. A kultúrát tehát be kell illeszteni a vezetés minden fázisába és az előbbi

ekben felsorolt és hasznosítható elemeit jobban figyelembe kell venni a fejlesztés és a tervezés megvalósítás és az ellenőrzés során.
4. A kulturális lehetőségek felderítése és elemzéseA vállalatok sikeres működtetése szempontjából a kulturális lehetőségek felderítése és tanulmányozása — az ún. „kulturális diagnózis” éppen olyan fontos, mint például a piac-, a verseny-, a konjunktúra-, a gazdaságkutatás stb. eredményeinek a felhasználása. E tekintetben az első lépés az ezekre vonatkozó összes információk céltudatos elemzése, majd ezt követően a vállalatra — mint szervezeti egység jellemzésére — készített adatok tüzetes áttanulmányozása. Ezek a frappáns technikával szerkesztett anyagok rövid, áttekinthető és csak a lényegre törő formában mutatják be a vállalatok erős és gyenge pontjait. Az elemzések elsősorban az olyan hagyományos vezetési kategóriákra, irányulnak, mint:— a vállalati struktúra,— a minőség, a választék helyzete és összhangja az igényekkel,— a pénzügyi kérdések, elsősorban a nyereség alakulása és a vagyongyarapítás lehetőségei,— a kutatás és fejlesztés, a termelés és az értékesítés összefüggése és dinamikája,— a személyzeti politika stb.Mindezeken felül a szerkesztőknek mindig kiemelt gondossággal kell törekedni a vállalati magatartásokat leginkább jellemző vélemények, normák, a működési kultúra és az egész értékrend objektív megfogalmazására is, vagyis hű képet, ún. komplex „átvilágítást” kell készíteni a vállalatok helyzetéről.A vállalati kultúra alapos felderítésére és hatékony elemzésére sokféle eszközre és módszerre is szükség van. Ilyenek például:— az értekezletek megfigyelése,— a bizonylatok átvizsgálása,— interjúk készítése a legkülönbözőbb beosztású dolgozókkal,— kérdőívek felhasználása stb.Ezek segítségével állapíthatók meg és csoportosíthatók a főbb jellegzetességek, amelyekből kialakítható a vállalati kultúra reális helyzete.A vállalati kultúra jellegzetességeinek, vagyis erősségeinek és gyengeségeinek feltárása ugyanolyan értékes útbaigazításokat ad a vezetőségnek a vállalati célkitűzések megtervezéséhez és a stratégia kialakításához, mint a műszaki és közgazdasági feltételek ismerete. A következő fejezetben ezzel a problematikával foglalkozunk részletesebben.
5. A vállalati stratégia és a kultúra összhangjá
nak megvalósításaA kitűzött célok megvalósítása, vagyis a vállalati stratégia sikeres teljesítése nemcsak az egyes intézkedések anyagi és technikai jellegétől, hanem mindenekelőtt a vezetők és a dolgozók azonosulási — alkalmazkodási — és segítőkészségé-

56 ★ F A I P A R



tői, illetve ún. ,.köznapibb” szóhasználattal élve — hozzáállásától is függ. A csúcstechnológiák meghonosításához, a teljesítmények dinamikus növeléséhez és a minőségi színvonal jelentős emeléséhez azonban pusztán ezek a készségek nem elegendők. Ezekhez már pszichikai felkészítésre, az ún. „ráhangolódásra” , vagyis a felkészültség felébresztésére, tudatossá és általánossá tételére van szükség, amint arra a 2. fejezetben már utaltunk.Ilyen és ehhez hasonló programok végrehajtásának érdekében — a célirányos ösztönzési rendszer és több ismert feltétel biztosításán túlmenően már — olyan stratégia kidolgozása szükséges, amelyet magas színvonalú és fogadóképes vállalati kultúra támaszt alá.A vállalati kultúra jellemzésére három fokozatot, illetve esetet szoktak a szakmai berkekben megkülönböztetni.Ezek a következőek, ha:— a vállalati kultúra megegyezik a stratégia igényeivel, akkor a kulturális tényezőket óvni és szinten tartani, illetve következetesen támogatni kell# -— a vállalati kultúra nem elégíti ki a stratégia követelményeit, akkor jól megválasztott eszközökkel és módszerekkel a vállalat norma- és értékrendjének megfelelő módosítására, illetve fejlesztésére kell törekedni, és végül— a vállalatnak nincs megfelelő kultúrája, akkor azt, mint a stratégia sikeres végrehajtásának alapvető tudati feltételét ki kell fejleszteni.Ezeket és az összes előzményt figyelembe véve hogy már vitán felül megállapíthatjuk, a programok jesítéséhez a vállalati kultúra és a stratégia összhangjának biztosítása nélkülözhetetlen ugyan, de a stratégia megvalósításához szükséges céloknak a vállalat norma- és értékrendjébe való illesztése mégsem igényelhet túl sok időt és egyéb ráfordítást, vagyis ezt a tevékenységet sem szabad túldimenzionálni. A  vállalati kultúra színvonalának kívánatos emelését ugyanis elsősorban sok apró és folyamatos változtatásokkal, továbbá előrelátó és tudatos átalakítással és állandó gondozással, valamint folyamatos kutatással kell elérni, hogy az alkalmassá váljék az egyre növekvő feladatok fogadására és azok sikeres megvalósításának elősegítésére.
Végkövetkeztetések:Ügy gondolom, hogy az előzőekben ismertetett vezetéstudományi megállapítások és elemzések nem hagynak kétséget az iránt, hogy az integrált vállalatvezetési koncepció bevezetésének, illetve sikeres alkalmazásának alapvető feltétele a magas színvonalú vállalati kultúra kialakítása.A vállalati kultúra fejlesztésében a legnagyobb szerepük a vezetőknek van. Ám nem a deklaráció, ' hanem a tett, a mindennapos gyakorlat számít. Egy vezető — akár tudatában van ennek, akár nem — minden megnyilatkozásával, minden mozdulatával vagy elősegíti a vállalati kultúra kiteljesedését, vagy konzerválja a lemaradást. A döntések mellett, sőt azokon túl a vállalati kultúra megteremtése tehát a vezető legfontosabb fel

adata. Az emberek ugyanis nem a meghirdetett elvekhez vagy hangzatos szólamokhoz, hanem a követett gyakorlathoz igazodnak.A mai helyzetünkben mind a -társadalom, mind a vállalatok szintjén az a legfontosabb feladat, hogy a tekintélyelvű, csak a szabályzatok, az utasítások és az ún. „szolgálati út” betartásán, vagyis a bizalmatlanságon alapuló régi szervezeteket olyanokká alakítsuk át, amelyek a munkatársak véleményével és hatékony közreműködésével is számolnak, vagyis a közösségek bizalmára épülnek.A jelen körülmények között tehát, amikor is igen gyorsan változik a gazdasági környezet, olyan vállalatvezetésre van szükség, amelyben többek között a rugalmasság, a kockázatvállalás, a kreativitás és mindezek sikeres végrehajtását elősegítő alkotó közösségek, vagyis az emberi tényező kerül a figyelem központjába. Ennek megvalósítása érdekében minél előbb fel kell számolni a már rég idejétmúlt, de nálunk még mindig széles körben fellelhető hierarchikus és technoralikus, vagyis szaknyelven szólva az ún. „függőleges” vállalatvezetési koncepciót, amely kizárólag csak az ún. „kemény tényezők” alkalmazásán, vagyis a direkt irányításon, azaz a vezénylésen alapul, felváltva azt a többtényezős, rugalmas szerkezetű, emberközpontú és teljesítményelvű, sokoldalú vállalatvezetési koncepcióval, amely már az ún. „lágy tényezőket” , vagyis az indirekt irányítás eszközeit is messzemenően figyelmbe veszi. Ez is alátámasztja azt a mai realitást, hogy a szervezeti kérdések valamelyest is intelligens megközelítése és sikeres megoldása csak az összes tényezőkkel számolva, vagyis a komplex módszerek alkalmazásával lehetséges. Ezt az igényt kíséreljük meg kielégíteni az integrált vállalatvezetési koncepció ismertetésével, amely egységes „áramkörbe” foglalja a vezetési tényezőket.
Megjegyzések:l .A z  ún. „lágy” és „kemény” vezetési tényezők, illetve eszközök részletes ismertetése — az integrált vállalatvezetési koncepció jellemzése és grafikus ábrázolásakor — az 1. fejezetben kerül majd sor.2. Richard Tonner Pascale a Stanford Egyetem kereskedelempolitikai főiskolájánnak vezetőségi tagja és a „Fehér Ház” vezetéstudományi szakértője. — A n thony G. Athos a Hardward Egyetem kereskedelempolitikai főiskolájának professzora.3. Az ún. „kemény” és „lágy” tényezőket, illetve eszközöket, vagyis angolul: a hardware és a software kifejezéseket a külföldi szakemberek nemcsak a számítástechnikában használják, mint az nálunk általában szokásos, hanem — természetesen átvitt értelemben — a vezetési és a szervezési tudományban is. Ezen túlmenően a „kemény” és „lágy” elnevezés mellett ezeket a fogalmakat racionális és nem racionális tényezőknek is nevezik.4. JO H N  P. KOTTER nemzetközileg ismert és elismert vezetéselméleti szakíró az USA-baan, aki műveiben a vezetés ún. „diagnosztizálásával” és a beavatkozás módszereinek ismertetésével foglalkozik.
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I .  Kovács:

A B E FA G  franciavágási furnér-le- 
m ezipari fejlesztésének irányelvei

Guiding principles of an investment 
of BEFAG in order to develop veneer
board manufacturing

The rapid and com plete changes in  
th e  economic environm ent of th e  
w oodworking industry  dem and the  
re-th ink ing  of trad itio n a l form s of 
wood conversion and of the ir com 
binations. The form ation of p roduct 
p a tte rn  conform ing to  th e  hom e and 
export m arke ts and th e  fu rthe r 
technology m odernization  are th e  
tasks of high p rio rity  for the  wood
working industry . C arrying o u t these 
tasks perm its of increasing th e  ra te  
of to  a higher degree processed 
w ooden products in our export of 
w ooden articles.

The au tho r offers a brief survey 
of an  investm en t of B E FA G  in th e  
light of th e  considerations m entioned 
above.

I .  Kovács:

A  B E FA G  franciavágási furnér-le- 
m ezipari fejlesztésének irányelvei

Grundprinzipien der Fa. BEFAG bei 
der Entwicklung der Furnier- und 
Plattenproduktion

D er rasche und rad ikale  W andel der 
W irtschaftsum w elt in  der H olzin
dustrie  erfordert die W ied er er wägung 
dei' trad itionellen  F orm en der H olz
verarbe itung  sowie deren K om bina
tionen. D ie Schaffung einer sich nach 
dem  Inlands- und E x p o rtm a rk t rich 
tenden  P ro d u k te n s tru k tu r  und die 
M odernisierung der Technologie sind 
die w ichtigste A ufgaben der H olz
verarbeitung. Vor allem durch  die 
E rfü llung  dieser A ufgaben wird die 
M öglichkeit geschafft den A nteil der 
P ro d u k ten  m it hohem  V erarbeitungs
grad im  E x p o rt der H olzprodukten  
zu erhöhen.

D er A utor b ie te t einen Ü berblick 
der Investition  von B E FA G  u n te r 
B erücksichtigung der obenerw ähn
ten .

I .  Kovács:

A B E F A G  franciavágási furnér- 
lem ezipari fejlesztésének irányelvei

Основы капиталовложения по раз
витию производства фанеры и дре
весных плит выполненного пред
приятием БЭФАГ

Быстрые и коренные изменения 
хозяйственной среды в дерево
обрабатывающей промышленности 
требуют продумывания традицион
ных форм обработки дерева, а 
также комбинаций этих форм. Осу
ществление структуры продукции 
приспособляющейся к внутренне
му и экспортному рынка, а также 
дальнейшая модернизация техно
логии являются первоочередными 
задачами деревообрабатывающей 
промышленности. Выполнение этих 
задач может создать возможность 
того, чтобы доля высокообработан- 
ных деревянных изделий в экспор
те деревянной продукции увеличи
валась.

Автором рассматривается капи
таловложение предприятия БЭ
ФАГ с учетом вышеизложенных.
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